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چراشنبههابایدتعطیلمیشد؟

گزارش

نماینده مجلس شورای اسلامی :

مردم انتظار دارند اگر توانی وجود دارد 
صرف مبارزه با سارقان شود

انگار شــکل و شمایل ســرقت ها فرق کرده است، نه  این که از قبل سارق و 
سرقتی وجود نداشته اما خوب این روزها تصاویری از سرقت هایی دست به 
دست می شود که بعضا بسیار خشونت بار هستند، برای مثال خفت گیری های 
کنار خیابان به مدد قمه و قداره کشــی، یا برای مثال ســرقت مســلحانه از 
خانه ها آن هم با در دست داشــتن اسلحه گرمی مانند کلاشنیکف، آن طور 
که دوربین ها ثبت کردند سارقان به راحتیِ یک تهدید و تخریب وارد خانه 
می شــوند و بعد از ســرقت هم به آرامی و بدون هیچ گونه نگرانی محل را 
ترک می کنند. مثال های این چنینی که در چند روز گذشــته و به فاصله 
کمی از هم همگی اتفاق افتاده اند نشان می دهد که سارق همانطور هم که 
اشاره شــد نه دلهره ای دارد نه ترسی. حالا دست به دست شدن تصاویری 

از ســرقت های خیابانی یا سرقت از منازل با واکنش هایی همراه شده است، 
دراین باره احمد علیرضا بیگی، نماینده مجلس شــورای اســلامی می گوید: 
»در موضوع سرقت اگر کســی در کلانتری نتواند اثبات کند مالی که از او 
به ســرقت رفته ارزش بیش از ۲۰ میلیــون تومان دارد و اینکه صاحب آن 
مال اســت، اصلًا پرونده سرقت تشکیل نمی شود. چه تعداد افرادی که الان 
مال شان به ســرقت رفته اما نمی توانند به حق شان برسند«. نماینده مردم 
تبریز در مجلس شــورای اســلامی در ادامه بیان می کند: »نیروی انتظامی 
ســازمانی با ده ها ماموریت متنوع است، زحمات این نیرو برای مردم اثبات 
شــده، عزیزانی که برای امنیت کشــور زحمت می کشند و ما هم می دانیم 
با چه کمبودهایی مواجه هســتند، مردم دوســت ندارند توانایی آن ها زیر 
ســوال برود اما می بینند که این نیرو درگیر موضوعی شده است که کمکی 
بــه اقتدار نیروی انتظامی و امنیت کشــور نمی کند. مردم انتظار دارند اگر 
انرژی و توانی وجود دارد صرف جلوگیری از وقوع این حوادث شــود، صرف 
مبارزه با سارق و دزدان بیت المال شود نه ماموریت هایی که نیروی انتظامی 
را با چالش مواجه کرده اســت«. فرمانده انتظامی سابق استان های اردبیل، 
آذربایجان شــرقی، اصفهان و فارس در دهه هفتاد و اوایل دهه هشــتاد در 

ادامه می گوید: »اساساً امکانات و منابع یک کشور باید صرف اولویت ها برای 
رفاه، ســعادت و پیشرفت مردم شــود، امکانات و منابع نیروی انتظامی هم 
بایستی صرف موضوعاتی شود که بیشترین امکان را برای آرامش و آسایش 
فراهم کند، در سیاست گذاری ها موضوعی به نام حجاب در اولویت اول قرار 
می گیرد و برای موضوع حجاب که مطالبه عموم مردم نیست انرژی مصرف 
می شود، در حالی که مردم از مشکلات اقتصادی مانند تورم، گرانی، بیکاری، 
یا ناامیدی نســل جوان رنج می برند«. عضو کمیسیون امور داخلی کشور و 
شوراها در مجلس شورای اسلامی ادامه می دهد: »این همه نیرو برای چنین 
موضوعی که حساســیت بین المللی و داخلی دارد مصرف می شــود، حتی 
سبب می شــود مردم در کمک کردن به نیروی انتظامی دچار تردید شوند 
و امکان مشارکت با نیروی انتظامی فراهم نشود. بنابراین باید گفت از قبل 
هم ســرقت انجام می شده اما وقتی حساسیت وجود دارد الان بیشتر مورد 
توجه مردم قرار می گیرد و انتظار این است سیاست گذاران در وزارت کشور 
در درگیــر کردن این نیروی بزرگ برای یک موضوعی که همه را به چالش 
می کشد تامل کنند و اجازه بدهند امکانات در موضوعی به کار گرفته شود 

که بیشترین ثمر را برای امنیت و آرامش مردم داشته باشد«.

خبر  روز

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

صحن علنی مجلس  بار دیگر شــاهد بحث داغ نمایندگان بر ســر 
تعطیلی پنجشــنبه و جمعه یا جمعه و شــنبه بــود، اما در نهایت 
تکلیف روز های تعطیل در ایران روشــن شــد. نمایندگان مجلس 
شــورای اسلامی بالاخره تصویب کردند که شنبه به عنوان روز دوم 

تعطیلات هفتگی در این کشور تعطیل باشد.
 این تصمیم به پیشــنهاد اضافه شــدن یک روز به تعطیلی رسمی 
در کشــور اتخاذ شده اســت. البته که برای اجرایی شدن تعطیلی 
شــنبه ها، مصوبه مجلس اکنون نیاز به تایید شورای نگهبان دارد، 
تاییدیه ای که به نظر می رسد حالا آنقدر تقویم کشور به آن نزدیک 
اســت که نمایندگانی حتی وعده اجرایی شــدن تعطیلات از آخر 

خرداد را نیز می دهند.
در ایــن میان، اما نهایتا این نظــرات مراجع عظام تقلید بود که در 
این زمینه مورد توجه قرار گرفت. کما اینکه، ولی اسماعیلی، رئیس 
کمیســیون اجتماعی مجلس نیز دیروز با اشاره به استفتاء از دفاتر 
۳ مرجــع تقلید و همچنین رهبر انقلاب درباره تعطیلی شــنبه ها، 
گفت: هر سه مرجع تقلید و همچنین دفتر رهبر انقلاب با تعطیلی 

شنبه ها مشکلی نداشتند.
 این مسئله به معنای آن است که این مصوبه از نظر شرعی مشکل 
ندارد. از این رو انتظار این اســت که شورای نگهبان نسبت به این 
مصوبه نه از نظر قانونی و نه از نظر شــرعی ایرادی وارد نکند.البته 
تصمیم به تعطیلی شــنبه ها در ایران به دلایل مختلفی اتخاذ شد 
و از جملــه آنان کاهش ســاعت کاری و افزایش تعطیلات بود، چرا 
که با تصویب تعطیلی شنبه ها، ساعت کاری کارمندان دستگاه های 

اجرایی از ۴۴ ساعت به ۴۰ ساعت در هفته کاهش خواهد یافت.

ë چراشنبههابایدتعطیلمیشد؟
هم چنین مســاله تعطیلی شــنبه ها از بابت تطبیق با کشــور های 
دیگر جهان نیز بوده اســت، چرا که در بسیاری از کشورها، شنبه و 
یکشنبه روز های تعطیل آخر هفته هستند، یعنی باید توجه داشت 
کــه این تغییر به منظــور تطبیق با کشــور های دیگر و جلوگیری 
از فرصت ســوزی تجــاری در بازار های جهانــی و منطقه ای انجام 
شــد.همچنین موافقان این تعطیلی معتقد هســتند که با تعطیل 
شدن روز شنبه به عنوان دومین روز تعطیل در هفته، در امور مالی 
و تجاری تســهیل رخ خواهد داد، یعنی این تغییر می تواند تأثیرات 
مثبتی بر مبادلات بانکی و تعاملات بین المللی در ایران داشته باشد 

و به ارتقاء نقش اقتصادی کشور در بازار های جهانی کمک کند.

عناوین منتخب

سهم خواهی لیست ها از صندلی های هیئت رئیسه پارلمان به اوج رسیده است؛

دوئل آخر بر سر کرسی ریاست
صفحه 2

کار وارونهنماییآمارهایبازار
واشتغالتوسطمقامات

علیرضا حیدری 
 نایب رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری 

مهمترین شــاخص بــازار کار در ایران تعییــن حداقل مزد 
نیروی کار است که طی دو سال اخیر به این شکل غیرواقعی 
و نامتناسب با شــرایط بازار کار انجام گرفته است. در چنین 
شــرایطی، دولت ناخودآگاه حکم به ارزان شــدن نیروی کار 
داده اســت. وقتی قیمــت یک کالا مثل نیــروی کار کاهش 
پیدا می کند، تقاضا بــرای آن به خاطر ارزانی اش افزایش پیدا 
می کنــد.  همزمان با افزایش تقاضای نیروی کار در صنایع به 
خاطر ارزان تر شــدن آن نسبت به سال گذشته، عرضه آن نیز 
توسط کارگران ایران که کارشان ارزان تر شده، کاهش می یابد...

یادداشت

متن کامل در صفحه 3

یادداشت

اینفوگرافیک اختصاصی  را در  صفحه 4 ببینید

اقتصادی

درباره جواد ساداتی نژاد؛ 

چند پرسش ساده از یک پرونده پیچیده
مهرداد خدیر 	

صفحه 2

صفحه  3

مسئله اقتصادی یکی از مهمترین مشکلات والدین  است

فرزندآوری
امریپرهزینه

گزارش ها نشان داد؛

کاهشتولیدنفتاوپک
قبلازاجلاساوپکپلاس

بخش های فنی و حفاظتی یک موزه  تماشایی شد

بازدیدازنادیدههای
موزه»ملک«

ورزشی

4

7 

8 

3کاراستقلالبرای
قهرمانیسختتر
ازپرسپولیساست

صفحه  6

چهار ماه است که تخصیص ارز به موبایل 
اتفاق نیفتاده است

کوراین گره مشکلاتو
روزهایبازارموبایل

دراینسرزمینوضعیتمستاجراناسفبارشدهاست

مستاجران برای  ها  قیمت  مستاجرانترمز  بریدن   برای  ها  قیمت  ترمز  بریدن  
3

 ë  صفحه2

کار: وزیرکار 

آزاد شدن فرصت های شغلی
 با ساماندهی اتباع خارجی

وزیرکار کار از آزاد شدن فرصت های شغلی 
با ساماندهی اتباع خارجی خبر داد و گفت: 
وزارت کشور ســاماندهی اتباع خارجی در 

کشور را در دستور کار قرار داده است  ...

 ë  صفحه3

نماینده مجلس خطاب به مسئولین: 

خریدهایتان سفارشی است
 از سفره مردم خبر ندارید

نماینده مــردم اردبیل در مجلس گفت: 
توصیه ام به مسئولین این است به خاطر 
رضای خدا هم شده ماهی یک بار یا سه 

ماه یک بار از بازار خرید کنند...

شركت پالايش نفت آبادان در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت برگزار نماید، کلیه مراحل برگزاری تشریفات مناقصه از دریافت اسناد ارزیابی کیفی و سایر مراحل 
بعدی مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد. 

ردیف
شماره مناقصه 

در دستگاه 
مناقصه گزار

شماره مناقصه
موضوعشماره تقاضادر سامانه ستاد

مبلغ تضمین 
شركت در 

مناقصه به ریال
برنامه زمان بندی مراحل مناقصه

G19 TERMINATION KIT/0232528-90-403/8200309217900009201/ک1
889/530/882سرکابل 

الف- مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی از سامانه 
ستاد از تاریخ 1403/02/30 لغایت 1403/03/12
ب-آخرین  مهلت ارائه و بارگذاری اسناد ارزیابی 
کیفی توسط مناقصه گران: مورخ 1403/03/30

تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/02/26 تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/02/29
روابط عمومي شرکت پالایش نفت آبادان

فراخوان ارزیابی کیفی )نوبت دوم(
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی

شرکت پالایش نفت آبادان )سهامی عام(

شناسه آگهی : 1716099

آگهی مناقصه عمومیآگهی مناقصه عمومی

اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اهواز

شناسه آگهی : 171۸0۵۳

مبلغ 5 % تضمین شركت در مناقصهمبلغ اولیه )ریال(عنوان مناقصهردیف

18.600.000.000930.000.000خرید 4 دستگاه خودرو وانت آریسان 2 دوگانه سوز فر کیلیومتر )نوبت اول(1
سازمان مديريت آرامستان های شهرداری اهواز در نظر دارد پروژه مشروحه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرح ذیل به شرکت های واجد شرایط واگذار 

می نماید.
از واجد شرایط دعوت به عمل می آید. جهت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 1403.02.29 لغایت 1403.02.31 )ساعت 19( به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمائید. 
  آخرین مهلت قبول پیشنهادهای مناقصه گران از آخرین روز دریافت اسناد به مدت 10 روز کاری در سامانه ستاد است. حداکثر مهلت بارگذاری استاد در سامانه 

ستاد تا روز شنبه مورخ 1403.03.12 )ساعت )19( می باشد. 
  ضمناً آخرین مهلت تحویل پاکات فیزیکی تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ 1403.03.13 به دفتر مدیریت سازمان مدیریت آرامستان های شهرداری اهواز 

می باشد.
www.setadiran.ir )لازم به ذکر است مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد قیمت می بایست از درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد  

به آدرس مذکور صورت پذیرد و مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام را در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی )توکن( را جهت 
شرکت در مناقصه را محقق سازند.

  پرداخت هزینه انتشار آگهی و وجوه قانونی سامانه ستاد به عهده برنده مناقصه می باشد. 
  پیشنهاد قیمت ها در صورتی قابل بررسی می باشند که استاد فیزیکی قبلًا در سامانه ستاد بارگذاری و مورد تأیید باشند.

  سازمان مدیریت آرامستانهای شهرداری اهواز در رد یک یا تمام پیشنهادها مختار می باشد.
  مبلغ ضمانتنامه شرکت در مناقصه پنج درصد مبلغ اولیه میباشد که میبایست به یکی از دو طریق ذیل ارائه شود.

الف - فیش واریزی مبلغ فوق به حساب 11۵43۵۵6۷000۸ نزد بانک ملی شعبه شهرداری اهواز بنام سازمان مدیریت آرامستانهای شهرداری اهواز
ب - به صورت ضمانتنامه بانکی به نام سازمان مدیریت آرامستانهای شهرداری اهواز و به مدت سه ماه از تاریخ افتتاح پیشنهادها

  برندگان اول و دوم و سوم ناقصه هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
  تاریخ برگزاری کمیسیون مناقصه بازگشایی پاکات روز یکشنبه مورخ 1403.03.16 ساعت 14:00 در محل سازمان مدیریت آرامستان های شهرداری اهواز می باشد. 

  نتیجه کمیسیون مطابق آیین نامه معاملات شهرداری تهران )کلانشهرها( اعلام خواهد شد. 
  به استناد بند ۵ ماده 11 آیین نامه معاملات شهرداری تهران )کلانشهرها(، میزان تضمین حسن انجام تعهدات قرارداد معادل 10 ٪ )ده درصد( مبلغ قرارداد می باشد. 
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ترکیبمنتخبانتهراندرمجلسدوازدهم
مشــخصشــدوحالابهنظرمیرسد
منتخبانولیســتهایپشتیبان،اولین
دســتورکارخودرابرایورودبهمجلس
درهفتمخرداد،برانتخابرئیسوهیئت
رئیسهپارلمانمتمرکزکردهاند؛موضوعی
کهمابرآنداشــتتادراینگزارش،به
بررسیدقیقســهمهرلیستانتخاباتی
بپردازدکهمنتخبانــیازطریقآنوارد

مجلسشدهاند.

 این بررســی نشــان می دهد که اتاق فکر 
اصولگرایان راه یافته به مجلس برای داشتن 
نقش اول پارلمان، چه نقشه راهی را باید در 
پیــش گیرند؛ آیا نزدیکان رائفــی پور برنده 
مناسبات مجلس آتی می شــوند یا نزدیکان 
قالیباف؟ ترکیب نماینــدگان حوزه انتخابیه 
تهران با مشخص شدن 16 منتخب دور دوم 
انتخابات مجلس دوازدهم تکمیل شــد و 30 
کرسی مهم خانه مهلت صاحبان چهار ساله 
خود را شناختند؛ ترکیبی که مطابق انتظارات 
همچون دور نخست، از نامزدهای لیست های 
اصلــی اصولگرایان تشــکیل شــده اســت. 
»شــورای ائتلاف انقلاب اســلامی )شانا(«، 
»امنــا«، »جبهــه صبح ایران« و »شــورای 
وحدت« چهار لیســت اصلی اصولگرایان در 
دور اول انتخابات مجلس دوازدهم بودند که 
توانستند بیشترین سهم را از میان منتخبان 
حــوزه انتخابیــه در دور اول و دوم انتخابات 
به خود اختصاص دهند. لیســت »شــانا« و 
»امنا« تنها لیست های انتخاباتی اصولگرایان 
هســتند که از میــان 30 منتخب تهران در 
مجلس دوازدهم، به ترتیب 9 و یک نامزد به 
صورت اختصاصی یعنی تنها با حضور در یک 
لیست توانستند وارد مجلس دوازدهم شوند؛ 
اتفاقی که احتمالا نام آشنا بودن این افراد در 
انتخاب آنها بی اثر نبوده است؛ به ویژه لیست 
»شــانا« که هر 9 نفر اعضای اختصاصی آن 
که تنها با حضور در این ایست توانستند وارد 
پارلمان شــوند را می توان به نوعی سلبریتی 
های جریان اصولگــرا خواند که صرفا وجود 
نامشان در یک لیست، تضمین کننده کسب 

رای و راهیابی شان به بهارستان بود.
این در حالیست که از دو لیست دیگر جریان 
اصولگرا یعنی »جبهه صبح ایران« و »شورای 

وحــدت«، هیچ نامزدی نتوانســت به عنوان 
منتخب اختصاصی هر یک از این دو لیســت 
راهی خانه ملت شــود. به عبارتی از این دو 
لیســت، قرعه حضور در مجلــس تنها به نام 
افرادی زده شــد که نام شان در لیست های 
انتخاباتی دیگر نیز به صورت مشترک وجود 
داشت؛ افرادی که تکرار نامشان در لیست ها 
چراغ ورودشــان به مجلس دوازدهم را سبز 
کرد؛ مانند سید محمود نبویان، منتخب اول 
حوزه انتخابیه تهران که بیشترین رای را در 
حالی از آن خود کرد که در هر ســه لیست 

اصلی انتخابات اسفند 1402 حضور داشت.
بررســی هــا از لیســت هــای انتخاباتــی 
اصولگرایــان در دور اول انتخابــات مجلس 
دوازدهم نشــان می دهد که از 30 منتخب 
نهایی حوزه انتخابیه تهران، ری و شمیرانات، 
20 چهره در چند لیســت مشترک بودند که 
از این تعداد، بیشــترین اشتراک را دو لیست 
»جبهه صبح ایران« و »امنا« داشــتند و 15 
منتخب را به خــود اختصاص داده اند . پس 
از آن، »شــانا« و »امنا« با دو چهره مشترک  
و نیز »شورای وحدت« و»جبهه صبح ایران« 
بــا یک منتخب مشــترک )منوچهر متکی(، 
توانستند از ابزار نامزدهای اشتراکی، کرسی 
هایی در پارلمان به دست آورند. سید محمود 
نبویان نیز چهره مشــترک 3 لیست »شانا«، 
»جبهــه صبح ایران« و »امنــا« بود که وارد 

مجلس شد.
ë قدرتلیستها

بر این اســاس نکتــه حائز اهمیــت در این 

بررسی، قدرت لیست های یادشده است؛ آنکه 
اتاق فکر این لیست ها تا چه اندازه می توانند 
روی حرکت مستقل خود حساب باز کنند و 
تا چه اندازه به همگرایــی و ائتلاف جریانی 
نیازمندند. برای نمونه لیست جریان »جبهه 
صبــح ایران« که با لیــدری علی اکبر رائفی 
پور بسته شــد، اگرچه تنها لیست انتخاباتی 
)شهر تهران( اســت که بیشترین اشتراک را 
با سایر لیست های حاضر در انتخابات داشته، 
بیشــترین نتیجه را از این همگرایی گرفت و 
با این سیاست، حالا 18 کرسی از 30 کرسی 
تهران را دارد، اما نتوانست به صورت مستقل، 
حتــی یک نامزد را راهی بهارســتان کند. از 
این رو نامزدهایی کــه به صورت اختصاصی 
تنها در لیست این جریان حضور داشتند، در 
جلب نظر رای دهندگان ناکام مانده و راهی 
به صحن علنی مجلس پیدا نکردند؛ موضوعی 
که به عقیده ناظران بیرونی و فعالان سیاسی، 
حاوی پیام معنــاداری برای علی اکبر رائفی 
پور و جریان وابســته به او در مجلس آینده 

است.
 ایــن پیــام، می توانــد راهگشــای جریان 
جبهه صبح ایران برای ترســیم نقشــه راه و  
محاسبات درباره قدرت مانور و چانه زنی اش 
در مجلس آینده باشد. به عبارتی به نظر می 
رســد جریان تحت نفوذ رائفی پور که حمید 
رســایی به عنوان یکی از چهره های اصلی، 
آن را در مجلس پیش رو نمایندگی می کند، 
مجالی برای پیاده سازی مستقل برنامه ها و 
اهداف خود نخواهد داشت و نیازمند همراهی 

ویژه با گروه ها و جریانات سیاســی دیگر از 
جمله امناست که بیشــترین اشتراک را در 
انتخابات با آن داشــته اســت؛ امری که می 
تواند مناســبات مدنظر چهره های شاخص 
لیســت جبهه صبح ایــران از جمله حمید 
رسایی را نیز بر هم بزند؛ به ویژه آنچه درباره 

کرسی ریاست مجلس در سر می پرورانند.
رســایی که در انتخابات مجلس یازدهم رد 
صلاحیت شــده بود و در این دوره توانست 
به عنــوان چهره پرنفوذ جبهه صبح ایران در 
فضای سیاسی همســو با خود به مجلس راه 
پیــدا کند، اخیرا در ارگان رســانه ای خود، 
روزنامه 9 دی، به پیشــگویی درباره ریاست 
مجلس دوازدهــم پرداخته و از قطعیت کنار 
رفتن قالیباف از صندلی ریاســت بهارستان 
سخن گفته اســت. بنابر بررسی اقتصادنیوز، 
این در حالیست که لیست شانا به سرلیستی 
به محمدباقــر قالیباف، بــه تنهایی و بدون 
اشتراک با سایر لیست ها توانسته 9 نماینده 
معــادل 30 درصد کرســی هــای تهران را 
وارد مجلس کند؛ اتفاقی که نشــان می دهد 
احتمالا شــانس دو گروه برای کسب کرسی 
ریاســت پارلمان تفاوت چندانــی با یکدیگر 
ندارد و کســب این جایگاه مهم در گرو چانه 
زنی و مذاکرات درون جناحی است و به طور 
قطع نمی توان هیچ یک از این گروه ها را از 
پیش برنده رقابت بر سر صندلی ریاست خانه 

ملت دانست. 
با ایــن حال، اگر در هر صورت نماینده مورد 
نظر جبهه صبح -آنچنان که رسایی در روزنامه 
خود پیشــگویی کرد- بر کرسی ریاست قوه 
مقننه تکیه نزند و ردای ریاست همچنان بر 
تن قالیباف بماند، این جریان با یک پرسش 
جدی روبروســت؛ آنکه نتیجه افشاگری های 
ادعایی علیه جریان های اصولگرا و شــخص 
قالیباف توسط نواصولگرایان چرا ناکام ماند؟ 
در سوی دیگر نیز، چهره های سنتی تر این 
روزهای اصولگرایان که در قالب »شــانا« به 
تنهایی 30 درصد کرســی هــای تهران در 
مجلــس دوازدهــم را به دســت آوردند و با 
همگرایی با سایر لیســت ها در مجموع 12 
نماینده از تهران )معادل 40 درصد( دارند، به 
نظر راهی جز ائتلاف ندارند و مسیر افشاگری 
های دقیقه نودی -همانند آنچه جلیل محبی 
درباره حســاب موسســه مصاف به مدیریت 
علی اکبر رائفی پور، رو و ادعا کرد- برای این 

مجلس جوابگو نیست.

نماینده مــردم اردبیل در مجلس گفــت: توصیه ام به 
مسئولین این است به خاطر رضای خدا هم شده ماهی 
یک بار یا سه ماه یک بار از بازار خرید کنند ببینند چه 
اتفاقی دارد می افتد، آنها خریدشــان را خودشان انجام 
نمی دهند و خریدهایشــان سفارشی می آید به خاطر 
همین از این حرف ها زیــاد می زنند. صدیف بدری در 
گفت وگویی درباره اختلاف مرکز پژوهش ها و دولت در 

خصوص انتشار برخی از گزارشات که مربوط به معیشت 
جامعه و میزان خط فقر در کشــور، گفت: به نظر من 
دولت باید از گزارش هایی که از سوی مرکز پژوهش های 
مجلس منتشر می شود، استقبال کند. وی درباره اینکه 
رئیس دولت در گفت وگوی اخیر خود به گونه ای شرایط 
را عنوان کرد که گویی در کشــور هیچ گونه مشــکل 
اقتصادی وجود ندارد و مردم از مشکلات معیشتی رنج 

نمی برند، عنوان کرد: من فکر می کنم آقای رئیس جمهور 
به گزارش هایی که وزرا و مســئولین اجرایی تحت امر 
خودش می دهند اعتماد می کند در صورتی که به نظر 
من نباید اعتماد کند. این نماینده مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: واقعیت ها با گزارشاتی که به ایشان می دهند 
فرق می کند، ایشــان هم از زبان آنان در تلویزیون ارائه 
گزارش  می دهد و به نظر من نباید آقای رئیس جمهور 

اعتماد کند. وی  گفت: کف جامعه و سفره مردم آن چیزی 
که آنها می گویند را نشان نمی دهد، توصیه ام به مسئولین 
این است به خاطر رضای خدا هم شده ماهی یک بار یا 
سه ماه یک بار از بازار خرید کنند ببینند چه اتفاقی دارد 
می افتد، آنها خریدشان را خودشان انجام نمی دهند و 
خریدهایشان سفارشی می آید به خاطر همین از سفره 

مردم خبر ندارند، این حرف ها زیاد می زنند.

نماینده مجلس خطاب به مسئولین: 
خریدهایتان سفارشی است، از سفره مردم خبر ندارید

سهم خواهی لیست ها از صندلی های هیئت رئیسه پارلمان به اوج رسیده است؛

دوئل آخر بر سر کرسی ریاست

مدیرکل آژانــس بین المللی انــرژی اتمی در 
گزارش ارزیابی ســالیانه بازرســی هســته ای 
خود از تاسیســات ایران اعلام کرد؛ بازرسی ها 
بیشتر شده اما نمی توانیم درباره ماهیت صرفا 
صلح آمیز برنامه هسته ای ایران تضمین دهیم! 
در این گزارش تاکید شــده؛ تا زمانی که ایران 
موضوعــات باقی مانده را شفاف ســازی نکند، 
آژانــس نمی تواند درباره ماهیــت صرفا برنامه 

صلح آمیز هسته ای ایران تضمین دهد.
در این گــزارش که مطابق روال همیشــگی 
آژانس، تحت تاثیر رویکردهای سیاســی و نه 
فنی تهیه شــده، ضمن آن که افزایش بازرسی 
های آژانس از تاسیسات هسته ای ایران مورد 
تاکید قرار گرفته عنوان شده است؛میزان درک 

آژانس از برنامه هســته ای ایران بهبود نیافته 
است. وبگاه شبکه بلومبرگ که به گزارش اخیر 
آژانس دسترسی پیدا کرده مدعی شده است؛ 
آژانس بین المللی انرژی اتمی ارزیابی ســالیانه 
بازرسی هســته ای خود را پیش از نشست ماه 
آینــده میلادی در ویــن، در میان دیپلمات ها 
توزیع کرده است.این رسانه امریکایی همچنین 
اعلام کرد که در گــزارش 112 صفحه ای که 
»رافائل گروســی« مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی آن را تهیه کرده و به رؤیت بلومبرگ 
رسیده، آمده است: »درحالی که کار بازرسی به 
صورت منظم ادامه دارد، پیشــرفت اندکی در 
انجام  باقی مانده  حل وفصل موضوعات پادمانی 
شــده اســت«. در این گزارش بدون توجه به 

همکاری نزدیک ایران در خصوص بسته شدن 
چنــد پرونده مهم از جمله رفــع ابهام آژانس 
دربــاره ذرات اورانیوم 84 درصدی و همچنین 
ناهم ترازی مواد هسته ای در آزمایشگاه جابربن 
حیان آمده اســت: »تــا زمانی کــه ایران در 
نکند،  شفاف سازی  باقی مانده  موضوعات  مورد 
آژانس نمی تواند درباره ماهیت صرفا صلح آمیز 
برنامه هســته ای ایــران تضمیــن دهد«. در 
گزارش آژانس همچنین آمــده به رغم اینکه 
بازرســی های آژانس در ســال گذشته هشت 
درصد افزایش یافته و از زمان اجرای برجام هم 
فراتر رفته است اما »آژانس اطلاع مداوم خود 
درباره تولید و فهرست سانتریفیوژها، روتورها 
و قطعات میانی آن، آب ســنگین و کنسانتره 

اورانیوم را از دست داده است«. بر اساس خبر 
منتشر شده توسط بلومبرگ از سویی آژانس از 
افزایش بازرســی ها و حضور بازرسان در ایران 
حتی بیش از زمان اجرای برجام خبر داده و از 
سوی دیگر همچنان مدعی عدم همکاری ایران 
برای شفاف ســازی در فعالیت های هسته ای 
است. سئوالی که آژانس در موردچرایی وجود 
تناقض آشکار در این گزارش باید به آن پاسخ 
بدهد این اســت که اگر افزایش بازرسی ها در 
چارچوب معاهده پادمــان که ایران همواره به 
آن پایبند بوده نمی تواند به افزایش درک این 
نهاد از صلح آمیز بودن ماهیت برنامه هســته 
ای ایران کمک کند پس چرا آژانس بر افزایش 

بازرسی ها تاکید دارد؟!

گزارش پر از تناقض گروسی درباره مسائل پادمانی ایران؛

آژانس، تحت تاثیر رویکردهای سیاسی 

درباره جواد ساداتی نژاد؛ 

چند پرسش ساده
 از یک پرونده پیچیده 

 مهرداد خدیر
روزنامه دولت که تا پیــش از اعلام خبر صدور حکم 
سه سال زندان برای وزیر سابق جهاد کشاورزی دولت 
متبوع، حتی یک کلمه علیه ســید جواد ساداتی نژاد 
ننوشــته بود برای این که از قافله عقب نماند نوشته 

است: 
»برخلاف موارد مشابه فســاد در گذشته، که از ابتدا 
تــا آخر قوه قضائیه یا نهادهای نظارتی بیرون از دولت 
به پرونده های فســاد ورود کــرده و در اغلب موارد با 
ایســتادگی دولــت وقت هــم مواجه می شــدند، در 
ایــن دولت رویه کاملًا برعکس بــود. ابتدا خود دولت 
ســیزدهم این فســاد را کشــف کرد و در ادامه برای 

بررسی های دقیق تر به قوه قضائیه سپرده شد.«
این در حالی است که هیات های اجرایی همین دولت 
صلاحیت)!( این فرد را بــرای کاندیداتوری انتخابات 
اخیر مجلس تأیید کرده بودند و خود کناره گرفت چرا 
که پرونده در مراحل نهایی و در آستانه صدور رأی بود.

فرار به جلوی ارگان رســانه ای دولت در حالی است 
که سال پیش اعلام شد »او استعفا داده و استعفای او 
پذیرفته شده و نباید به شایعات توجه کرد و مدیریت 
غذایی او قابل تقدیر اســت اما اهمیت موضوع ایجاب 

می کرد تغییراتی داده شود«.
بعد از ادعای ابراهیم رییســی درباره برکناری 60 نفر 
در ماجرای چای دبش هم رییس قوه قضاییه در دیدار 
دانشــجویی 16 آذر گفت هنوز هیــچ مدیر متخلف 

دولتی به ما معرفی نشده است.
با این اوصاف چند پرسش قابل طرح است:

1. حکم ســه سال حبس تعزیری ساداتی نژاد مربوط 
به پرونده نهاده های دامی اســت یا چای دبش را هم 
دربرمی گیرد؟ به نظر می رسد هنوز رأی نهایی چای 
دبش صادر نشــده و در آن قضیه پای یک وزیر  سابق 

دیگر هم گیر باشد. 
بنا بر این اگــر می خواهند بگوینــد خودمان زودتر 

گفتیم بجنبند و منتظر اعلام حکم نمانند.
2. اگر برکنار شده بود چرا گفتند استعفا و اگر استعفا 
کرد چرا می گویند خودمان به دستگاه قضایی معرفی 
کردیــم و اگر معرفی شــده بود چــرا صلاحیت او را 
دستگاه اجرایی تأیید کرد؟ صلاحیت هزاران نفر را به 
خاطر اظهار نظر رد می کنند و صلاحیت آدم پرونده 
دار تأیید می شــود لابد به خاطر آن که در انتخابات 
96 حامی پر وپا قرص رییسی بود و می گفت روحانی 
را بدرقــه می کنیم چون در آن 4 ســال کارهای غیر 
اخلاقی انجام داده بود! ماشاءالله به اخلاقت سید جواد!

3.  اگر دولت پی گیر این فساد بوده چرا دنبال اعمال 
ماده 477 قانون آیین دادرسی کیفری اند که چنانچه 
رییس قوه قضاییه رأی را خلاف شــرع بیّن تشخیص 
دهد با تجویز اعاده دادرســی به دیوان عالی کشــور 
ارســال می کند و حسب اظهارات رییس قوه قضاییه 

چنین درخواستی شده است.
4. از 1403 چند ســال به عقــب برگردیم. وقتی که 
حسن روحانی رییس جمهوری است و ابراهیم رییسی 
رییس قوه قضاییه. آیا برخورد آقای رییسی با پرونده 
فســاد یک وزیر و مثلا جهاد کشــاورزی مانند امروز 
می بود یا تا از آن ســلطان سکه درنمی آمد رها نمی 

کردند؟
5. سید جواد ساداتی نژاد که هنوز ه زندان نرفته چرا 
یک کنفرانس خبری برگزار نمی کند؟ چرا از خودش 
دفاع نمی کند؟ بلبل زبانی های اینها تنها برای تخطئه 

دیگران است؟
6. می توانســتند خبر برکنــاری او را به عنوان کاری 
از گشت ارشــاد مدیران معرفی کنند ولی توجه شان 
به دختران و زنان بود نه وزیر خودشــان. این ادعا که 
برکنار شد در حالی اســت که خبر به صورت استعفا 

اعلام شده بود.
7. ســید جواد قیافه ظاهر الصــلاح و مظلومی دارد. 
وقت آن نرســیده که این ظاهر سازی ها تمام شود و 

از افرادی که مثل اکثر مردم هستند استفاده کنند؟
8. با توجه به این که چنین فســادی در ســطح وزیر 
در جمهوری اســلامی ســابقه ندارد ) مورد وزیر رفاه 
احمدی نژاد هم مالی بود ولی به این شکل سابقه ندارد 
و به دوران بانک ســرمایه مربوط بــود نه وزارت( چرا 
رییس جمهور سخن نمی گوید؟ اگر آن دو نفر مجری 
سفارشی قرار است باز هم یک ماه دیگر مثلا مصاحبه 
کنند اجازه بگیرنــد این مورد را هم طرح کنند چون 
بقیه را حدس می زنیم و به صورت مشــخص این که 
1000 واحد کارخانــه دیگر از آن برنامه تلویزیونی تا 

این یکی احیا شده.
رییس مجلس هم دو کلمه بگوید بد نیســت. آخر در 
مجلس تحت ریاســت و متشکل از هم فکران او 253 

نماینده این جناب را شایسته وزارت تشخیص دادند.
 9. بــا توجه به این که هیچ یــک از موارد ادعایی در 
روز رأی اعتمــاد را اجــرا نکرده آیا بهتر نیســت این 
انشانویسی های اجرا نشدنی متوقف شود و اگر جدی 
است آیا ترک فعل نکرده است؟ شخص رییس جمهور 
و دولت او به این اصطلاح ترک فعل خیلی علاقه دارند 
تا پیشینیان را به خاطر کارهای نکرده محکوم و متهم 
کنند. یک  بار دیگر سرفصل برنامه های استاد را مرور 

می کنیم:
فساد ســتیزی،جلوگیری از انحصار ،به میدان آوردن 
تعاونی هــا ، بها دادن به تشــکل های صنفی  ،مردمی 
ســازی وزارتخانه  ،جلوگیری از زمین خواری. سامانه 
سوت زنی برای گزارش فساد در وارت جهاد کشاورزی  
وصاحب ســند کردن تمام زمین های کشــاورزی و 

برگزاری جشن آن.
10. تشکل های مســتقل کشاورزی و صاحب نظران 

درباره او چه نظری دارند؟
فقط یک لحظــه تصور کنید به جــای این فرد یک 
چهره جهانی کشاورزی ایران که در مجامع بین المللی 
صاحب کرســی و شناخته شده باشــد وزیر بود و آن 
ســه میلیارد دلار را نه به چای دبش که به سندیکای 
چای شمال با 100 عضو اختصاص داده بود اکنون چه 

اتفاقی رخ داده بود؟

یادداشت

سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش
 به بیانیه نشست سران اتحادیه عرب : 

جزایر سه گانه جزو لاینفک 
سرزمینی جمهوری اسلامی 

ایران است

ســخنگوی وزارت امور خارجــه گفت: جزایر 
سه گانه ایرانی ابوموســی، تنب بزرگ و تنب 
کوچک جــزو لاینفــک و ابدی ســرزمینی 

جمهوری اسلامی ایران است.
ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه بند 
مربوط به جزایر سه گانه ایرانی واقع در خلیج 
فارس مندرج در بیانیه سی و سومین نشست 
سران اتحادیه عرب در بحرین را غیرقابل قبول 

دانست و آن را محکوم کرد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: به دفعات 
تصریح و تأکید شــده است که جزایر سه گانه 
ایرانی ابوموسی، تنب بزرگ و تنب کوچک جز 
لاینفک و ابدی ســرزمینی جمهوری اسلامی 
ایران بوده و طرح اینگونه ادعاهای بی اساس در 

این بیانیه مردود است.
سخنگوی وزارت امور خارجه در عین حال از 
بندهــای بیانیه پایانی در دفاع از مردم مظلوم 
فلســطین و محکومیت جنایات جنگی رژیم 
صهیونیســتی در نوار غزه اســتقبال کرد و بر 
لزوم انسجام و اتحاد بیشتر کشورهای اسلامی 
بــرای متوقف کــردن جنایــات جنگی رژیم 

صهیونیستی تاکید نمود.

پیشنهاد به رئیسی برای برکناری 
دسته جمعی ۱۰ مدیر یک استان

معــاون اجرایــی رئیس جمهــور گفت: طبق 
ارزیابی های انجام شده پیش از سفر استانی به 
مازندران برکناری ۱۰ نفر از مدیران ناکارآمد 

این استان پیشنهاد داده شده است.
محسن منصوری اظهار داشت: پیشنهاد ما به 
رئیس جمهور این اســت که دست کم ۱۰ نفر 
از مدیران استانی جای خودشان را به مدیران 
تازه نفــس بدهند تا بتوانیم بــرای حوزه های 
اجرایی این استان گام بلندی در مسیر خدمت 

به مردم برداریم.
وی در جلسه شورای اداری مازندران با حضور 
سید ابراهیم رئیسی اظهار کرد: ارزیابی عملکرد 
مدیران یکی از برنامه های مد نظر است که ما 
در سفر های استانی پیش از سفر و حین سفر 

انجام می دهیم.
منصوری افزود: با بررسی هایی که از مسیر های 
مختلف توسط دستگاه های اجرایی، حوزه های 
نظارتی ریاست جمهوری و مشورت با استاندار 
انجام شد، پیشــنهاد ما به رئیس جمهور این 
است که دســت کم ۱۰ نفر از مدیران استانی 
جای خودشان را به مدیران تازه نفس بدهند تا 
بتوانیم برای حوزه های اجرایی این استان گام 

بلندی در مسیر خدمت به مردم برداریم.

مجوز آمریکا برای دسترسی 
شهروندان ایرانی به خدمات 

اینترنتی

دولت ایــالات متحده آمریــکا می گوید یک 
مجوز عمومی در زمینه دسترسی به خدمات 
اینترنتی برای ایرانیــان را به یکی از مقررات 

دولت تبدیل می کند.
این امر به معنــی ارتقای جایگاه حقوقی این 

معافیت ها برای شهروندان ایران است.
به گفته یک مقام وزارت خارجه ایالات متحده، 
دولت آمریکا در دو ســال اخیــر با گروه های 
مختلف در زمینه فناوری و اینترنت در تماس 
و در حال گفتگو بوده و این شــرکت ها برای 
ارائــه خدمات بــه کاربران ایرانی خواســتار 
وضعیتی »مطمئن تر« و »قابل پیش بینی تر« 

بودند.
از همین رو این مقــام وزارت خارجه آمریکا 
گفت دولــت تصمیم به تبدیل مجوز عمومی 
دی-۲ به یکی از مقررات دولتی گرفته است، 
با این پیام که سیاست دولت در این زمینه »پا 

برجا خواهد بود«.
مقررات دولتی در آمریکا ثبت فدرال می شوند، 
گرچه ممکن اســت با تغییر دولــت در این 

مقررات بازنگری شود.
در حــوادث ســال ۱۴۰۱ وزارت خزانه داری 
ایــالات متحده این مجوز عمومــی با عنوان 
General License D-۲ را صــادر کرده 

بود.
واشنگتن پیشتر هم مجوز های عمومی در این 

زمینه صادر کرده بود.

کوتاه ازسیاست

دستگیری یهودیان ضدصهیونیست در جریان راهپیمایی اعتراضی سفر غیرمنتظره وزیر خارجه آمریکا با قطار به پایتخت اوکراین
آنها در هفتادوششمین سالروز "نکبت"/ شهر قدس SOPAرویترز

به روایت تصویر

محمد مهدی درستی
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شنبه 29 اردیبهشت ماه 1403 
ا قتصادیشماره 1542

مالیات۹۰درصدصنوفومشاغل،صفرتا۲۰میلیون
رئیس سازمان امور مالیاتی با اعلام اینکه سال گذشته مالیات ۹۰ درصد صنوف ومشاغل، از صفر تا ۲۰ میلیون 
تومان بوده اســت، گفت: پارســال میانگین مالیات ســتانی از اصناف و بازاریان فقط هفت میلیون تومان بوده 
است. ســیدهادی سبحانیان رئیس سازمان امور مالیاتی در نشستی با مسئولان مرکز دادرسی مالیاتی کشور با 
بیان اینکه در دریافت مالیات از اصناف و بازاریان تنها 6 درصد منابع وصولی ســال گذشــته مالیاتی ما از محل 
مالیات اصناف و مشاغل تامین می شد افزود: یعنی از حدود 850 هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی کشور حدود 
50 هزار میلیارد تومان مالیات از اصناف و مشــاغل بود درحالیکه به گزارش مراجع رســمی بالغ بر 30 درصد 
تولید ناخالص داخلی کشــور در بخش اصناف اســت با این حال در همین حوزه تمرکز مابر دانه درشت هاست. 
رئیس ســازمان امور مالیاتی گفت: بیش از 50 درصد مودیان حوزه مشــاغل صنفی مالیاتشان صفر بوده است و 
حدود 90 درصد این افراد مالیاتشــان تا سقف 20 میلیون تومان بوده است، اما یک کارمند یا کارگر اگر حقوق 
20 میلیون تومانی در ماه داشــته باشــد به طور متوســط ســالانه 30 میلیون تومان مالیات پرداخت می کند.

آزادشدنفرصتهایشغلیباساماندهیاتباعخارجی
وزیرکار کار از آزاد شدن فرصت های شغلی با ساماندهی اتباع خارجی خبر داد و گفت: وزارت کشور ساماندهی 
اتباع خارجی در کشــور را در دستور کار قرار داده است که اگر ساماندهی و مدیریت شود، بخشی از فرصت های 
شغلی بیشتر در اختیار هموطنان قرار خواهد گرفت.صولت مرتضوی با اشاره به آمارهای مربوط به بیکاری گفت: 
نرخ بیکاری در 7استان کشور، زیر 7درصد است و دولت در کاهش نرخ بیکاری رکورد تاریخی را ثبت کرده است؛ 
عزم دولت بر این است که بتوانیم نرخ بیکاری را همواره کاهش دهیم.وی ادامه داد: کاهش نرخ بیکاری شیوه های 
مختلفی دارد؛ یکی فعال سازی بنگاه های بزرگ و به ظرفیت اسمی رساندن آن هاست؛ اقدام دیگر تقویت طرح های 
توسعه ای بنگاه های بزرگ است؛ باید بنگاه های بزرگ راکد فعال شوند.مرتضوی گفت: نکته بعدی طرح های کلان 
اقتصادی در حوزه معدن، اقتصاد دریامحور و صنایع بالادستی نفت و گاز است؛ لذا حسب گزارش هایی که وزیر نفت 
ارایه کرد، خوشبختانه حجم سرمایه گذاری سنگینی در حوزه صنایع بالادستی نفت و گاز صورت گرفته است.وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: هم اشتغال خرد خانگی و هم اشتغال متوسط در دستور کار وزارت تعاون قرار دارد .

اخبار  کوتاه

ازآندورانکهاجارهنشــینیراخوشنشینی
لقبمیدادند،حالادیگربسیارگذشتهوانگارنه
همینیکدههپیشکهشایدنیمقرنپیشبودکه
میشداجارهنشینراخوشنشیندانستوگرنه
اینروزهاکمتراجارهنشینیحالخوشیداردکه

بتواندخوشنشینمحسوبشود.

 این روز ها شــاید همــه ما اطرافمان بــه این موارد 
برخورد باشــیم که دوســت و فامیل و شــاید حتی 
زندگی خودمان دوباره به مســاله سرپناهی که مدام 
و روز به روز در حال گران تر شــدن است، گره خورده 
است.البته در گذشته نیز شــاهد گران شدن رهن و 
اجاره در برخی مناطق ایران بودیم، که ممکن اســت 
به عوامل مختلفی مانند افزایش تقاضا، کاهش ارزش 
پول ملی، یا تغییرات قوانین مســکن برمی گردد.یکی 
از اولین انفجار ها در حوزه قیمت مســکن در کشــور 
مربوط به ســال ۱۳۸۵ است. به نظر می رسد در این 
ســرزمین حالا دیگر وضعیت مستاجر ها اسفبار شده 
اســت و کسی نیز به فکر مســتاجر ها نیست. مشکل 
این است که وضعیت اجاره بها در ایران در سال های 
اخیر تغییرات قابل توجهی داشــته اســت. بر اساس 
گزارش هــا در حالی کــه عرف همواره ایــن بود که 
یک ششــم ارزش ملک به عنوان رهن و اجاره مطرح 
می شــد، اکنون با افزایش عجیب قیمت مسکن، این 
رقم هر چند به یک دهم رســیده است، اما وضعیت 
مسکن همچنان برای مســتاجران اسفبار و ویران گر 
است.در حالی امروز متوسط قیمت مسکن در تهران 
به ۸۲ میلیون تومان رســیده اســت که این رقم در 

آذر ماه ســال ۱۴۰۰ بالغ بر ۳۳ میلیون و ۵۹۰ هزار 
تومان بود. بر اســاس آخرین گزارش مرکز آمار ایران 
بــا عنوان »اطلاعات قیمت و اجاره مســکن در نقاط 
شهری کشــور؛ بهار ۱۴۰۰«، متوسط قیمت خرید و 
فروش هر مترمربع زیربنای مسکونی در بهار آن سال 
در مقایسه با فصل مشابه سال پیش)۱۳۹۹(  ۱۰۰.۲ 
درصد افزایش یافته و به بیش از ۱۱.۵ میلیون تومان 
رسیده بود.همچنین بر پایه این گزارش، متوسط مبلغ 
اجاره ماهانه به علاوه سه درصد ودیعه پرداختی برای 
اجاره یک مترمربع زیربنای مسکونی، طی بهار ۱۴۰۰ 
نسبت به فصل مشابه سال پیش)۱۳۹۹( ۶۳.۷ درصد 
افزایش یافته و به حدود ۲۸.۲ هزار تومان رسیده بود. 

گزارش های پیشین مرکز آمار ایران نشان می دهد که 
متوســط اجاره بها در مناطق شــهری طی نیمه دوم 
ســال ۱۳۹۱ خورشــیدی نزدیک به ۵.۸ هزار تومان 
بــوده که به معنای افزایــش ۹۹۸.۲ درصدی طی ۸ 

سال گذشته است.
به گفته کارشناســان این گرانی مســکن در ایران به 
دلیل کمبود عرضه، تورم عمومی، افزایش نرخ مصالح 
ساختمانی و ارز ایجاد شده است. همچنین باید توجه 
داشــت که تعداد خانوار های اجاره نشین در ایران در 
سال ۱۴۰۰ به ۴۰ درصد جمعیت شهر نشین افزایش 
یافته و به خاطر افزایش اجاره بها در ســال های اخیر، 
حدود ۴۶ درصد از هزینه یک خانوار به اجاره مسکن 

اختصاص دارد.

ë تورمنقطهایاجارهمسکنروی۴۲درصد
تورم نقطه ای اجاره مســکن در ماه گذشته نرخ ۴۱.۸ 
درصــد را ثبت کرد. اینکه ســرعت رشــد نقطه ای و 
ســالانه اجاره بهای مسکن به شکل تاریخی در دو سه 
سال گذشــته و حتی در شروع امسال، افزایش یافته 
است، ناشی از »ســطح جهش یافته تورم عمومی« و 
»تورم مســکن« اســت که اقتصاد ۲۴ پیشتر درباره 
آن گزارش های تحلیلی منتشــر کرده بــود. در این 
مقطع، اما علاوه بر اینکه، ضرورت دارد سیاســتگذار 
نسبت به »ریشــه های تب بالای تورم اجاره مسکن« 
توجه کند تا بتوانــد »مهم ترین هزینه زندگی ماهانه 
خانوار ها را از حالت ســنگین و نامتعارف« به ســطح 
نرمال برگرداند، »دو پیام هشداری« نرخ جدید تورم 
اجاره هم باید دیده شود و از همه مهمتر اینکه سطح 
۴۱.۸ درصدی رشد اجاره بها در قرارداد های فروردین 
۱۴۰۳ تاکنون به ثبت رســیده اســت. متوسط مبلغ 
اجاره ماهیانه به علاوه سه درصد ودیعه پرداختی برای 
اجاره هر مترمربع زیربنای مســکونی معامله شده از 
طریق بنگاه های معاملات ملکی در سطح ایران حدود 
۲۸ هزار تومان بوده اســت. حداکثر رقــم اجاره بها 
)بــه همراه ودیعه( در مناطق شــهری ایران برای هر 
مترمربع در این بازه زمانی حدود ۶۵ هزار تومان اعلام 
شده است.مطابق عرف بازار، یک ششم ارزش ملک به 
عنوان رهن و اجاره از سوی موجر مطالبه می شود، لذا 
افزایش قیمت مســکن نیز خود دلیلی بر افزایش نرخ 

اجاره بها است.

در این سرزمین وضعیت مستاجران اسفبار شده است

ترمز بریدن  قیمت ها برای مستاجران

حدود چهار ماه اســت که واردکننــدگان موبایل ارز 
دریافــت نکرده  اند و همین امر موجب شــده تا وارد 
کننــدگان موبایل به این رونــد اعتراض کنند با این 
وجود رئیس اتحادیه فروشندگان دستگاه های صوتی 
و تصویری، تلفن همراه می گوید سیاســت های ارزی 
دولت تغییر پیدا کرده و بــه کل اصناف ارز کمتری 
تخصیص پیدا کرده اســت از همین رو واردکنندگان 

حق اعتراض ندارند. 
اما رئیس انجمــن واردکنندگان موبایل می گوید، ارز 
واردات موبایــل ۴۰ تــا ۶۰ روزه  باید تخصیص یابد 
اما الان چهار ماه اســت که تخصیص ارزی به موبایل 
صورت نگرفته اســت.جمعی از واردکنندگان موبایل 
بــه نبود ارز در چهار ماه اخیر اعتراض کردند. چالش 
اصلی واردکننــدگان، تخصیص ندادن ارز از دی ماه 

سال ۱۴۰۲ تا الان بوده است. 
عده ای از واردکنندگان معتقد هســتند که تخصیص 
ارز بین برخی از شــرکت های خاص صورت می گیرد 
زیرا چند شــرکتی که در انجمن بــرای اعتراض به 

روند تخصیص ارز حضور پیدا کرده بودند ادعا کردند 
که ارز اختصاص داده شــده است اما همه شرکت   ها 

دریافت نکردند.
طبق ادعای آنــان ماهیانه ۲۰۰ تا ۲۴۰ میلیون دلار 
ارز به موبایل اختصاص داده شده، اما مشخص نیست 
ایــن عدد را کدام شــرکت ها بــرای واردات دریافت 
کرده اند.اما به گفته محمدرضا رمضان، رئیس اتحادیه 
فروشــندگان دســتگاه های صوتی و تصویری، تلفن 
همراه، شرکت  ها نســبت به تغییر شرایط تخصیص 
ارزی کشــور آگاهی دارند، پس چنیــن اعتراضی از 
ســمت صنف پذیرفته نیســت، زیرا ارز به ترتیب به 

شرکت ها تخصیص داده می  شود.
مهدی اســدی، رئیس انجمن واردکنندگان موبایل 
درباره نبود ارز گفت: وزارت صمت وعده داده اســت 
۴۰ میلیــون دلار ارزی که تــا دی ماه باید تخصیص 
داده می شــد به زودی تخصیص داده شود.او مدعی 
شد که واردکنندگان موبایل از ۱۸ دی ماه ۱۴۰۲ ارز 
دریافت نکرده اند، این در حالی اســت که ارز واردات 

موبایــل بیــن ۴۰ تا ۶۰ روز بایــد تخصیص یابد اما 
الان چهار ماه است که تخصیص ارز به موبایل اتفاق 
نیفتاده است.اســدی گفت که اگر شرایط تخصیص 
ارز موبایل به همین شکل پیش برود، موبایل در بازار 
کم می شــود و درنتیجه شاهد افزایش قیمت موبایل 

خواهیم بود. 
موبایل جزو پیاده نظام های اقتصادی کشــور است و 
نباید گران شود اما با شرایطی فعلی احتمال افزایش 
قیمت موبایل وجود دارد.رئیس انجمن واردکنندگان 
موبایــل درباره نــوع ارز تخصیصی گفــت: ارزی که 
تخصیص داده می  شود، تالار دوم است اما در شرایط 
فعلی هر ارزی که بدهند کار را پیش می برد. ارز تالار 
دوم الان حدود ۴۲ هزار تومان اســت. تا الان از ارز 
حاصل از صادرات غیر اســتفاده نشده است. البته ما 
هیچ تمایلی به اســتفاده از این ارز نداریم، زیرا بهتر 
اســت که واردکننده تخصصی موبایل، با صادرکننده 
درگیر نشود؛ زیرا در سال ۱۳۹۹ نتیجه خوبی از این 

موضوع نگرفتیم.

ë ۱۵هزارشاغلموبایلداریم
به گفته اســدی، در صنف وارد کنندگان موبایل ۱۵ 
هــزار تا ۱۷ هزار شــاغل داریم. به دلیل مشــکلات 
تخصیص ارز و نبود واردات،  بسیاری از واردکنندگان 
تا ۴۰ درصد تعدیل نیرو کردند.اســدی درباره قانون 
ســقف و سابقه گفت: سقف و سابقه در فروردین یک 
ششم بوده اســت اما احتمال اینکه سقف و سابقه را 
مانند ســایر اصناف به یک دوم برسانند وجود دارد.

در ادامه، محمد رانشــین، مدیرعامل شرکت حامی 
ارتبــاط خاورمیانه یکی از معترضــان به کمبود ارز 
گفت: درحال حاضر حدود ۱۲۰ تا ۱۳۰ روز در نوبت 
تخصیص ارز هستیم. این در شرایطی است بیشتر از 
چهار ماه است به ما ارز تخصیص نداده  اند.مدیرعامل 
شرکت حامی ارتباط خاورمیانه درباره ارز تخصیصی 
گفت: دفتر تخصصی به انجمن گفته است که ماهیانه 
۲۰۰ تــا ۲۴۰ میلیون دلار ارز بــه موبایل اختصاص 
داده شده است، اما مشخص نیست این عدد را کدام 

شرکت ها برای واردات دریافت کرده اند. 

چهار ماه است که تخصیص ارز به موبایل اتفاق نیفتاده است

مشکلات و گره کور این روزهای بازار موبایل 

گزارش

وارونه نمایی آمارهای  بازار کار 
و اشتغال توسط مقامات

  علیرضا حیدری
 نایب رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری 

مهمترین شــاخص بازار کار در ایران تعیین حداقل مزد نیروی کار 
اســت که طی دو سال اخیر به این شــکل غیرواقعی و نامتناسب با 
شرایط بازار کار انجام گرفته است. در چنین شرایطی، دولت ناخودآگاه 
حکم به ارزان شدن نیروی کار داده است. وقتی قیمت یک کالا مثل 
نیروی کار کاهش پیدا می کند، تقاضا بــرای آن به خاطر ارزانی اش 
افزایش پیدا می کند.  همزمان با افزایش تقاضای نیروی کار در صنایع 
به خاطر ارزان تر شــدن آن نسبت به سال گذشــته، عرضه آن نیز 
توسط کارگران ایران که کارشان ارزان تر شده، کاهش می یابد. وقتی 
تقاضای یک کالا افزایش و عرضه آن کاهش یابد، کمبود آن در بازار 
رخ می دهد و در این شــرایط قطعاً نرخ بیکاری و تعدیل نیرو کاهش 
پیدا خواهد کرد. اگر این نرخ را در مقایسه با نرخ مشارکت بسنجیم 
و نرخ مشــارکت اقتصادی در بخش مولد را با نرخ بیکاری مقایســه 
کنیم، می فهمیم که این کاهش نرخ بیکاری به معنای خروج ارادی 
نیروی کار از بازار کار و حرکت به شاخه های غیرمولد است. اگر نرخ 
مشارکت اقتصادی ایران را همانطور که دولت اعلام کرده حدود ۴۰ 
درصد بگیریم، با مقایسه با نرخ مشارکت اقتصادی کشورهای صنعتی 
دیگر، متوجه اتفاقی که در ایران روی داده اســت، خواهیم شد. برای 
مثال درحالی نرخ مشارکت اقتصادی در ایران ۴۰ درصد است که در 
آلمان ۸۰ و در آمریکا ۶۴ درصد است و با همین مقایسه می توان به 
وجود پدیده »بیکاری ارادی« و غیرفعال شــدن خودخواسته بخشی 
از کارگران در کشــور پی برد.  اگر نرخ مشــارکت اقتصادی در ایران 
حتی به ارقامی مثل ۴۴ یا ۴۵ درصد هم رســیده بود، نرخ بیکاری 
روند کاهشی در کشور نداشت و حتی شاهد روند افزایشی نیز بودیم. 
علت پایین بودن نرخ مشارکت اقتصادی نیز نامکفی بودن درآمدهای 
مزدی ثابت در اقتصاد کشــور است. کارگر ما ترجیح می دهد که در 
بخش غیررسمی فعالیت اقتصادی کند و با تجارت های واسطه ای خرد 
یا کارهای بی ثبات خدماتی، ارتزاق کند. در این شــرایط کارگر بیکار 
شده نیز بجای مطالبه بیمه بیکاری که وزیر از آن صحبت کرده است، 
اعلام  عدم بیکاری نیز می کند! وزارت کار باید بداند که اتفاق رخ داده 
در بــازار نه کاهش بیکاری و رونق، که حرکت نیروی کار در بازار کار 
به سوی بازارهای غیررسمی کار است. در سیاست های کلان اقتصاد و 
تامین اجتماعی، ما شاهد آن خواهیم بود که این شکل از آرایش بازار 
کار خودش را نشان می دهد. وقتی ما باوجود افزایش جمعیت جوان 
کشور طی ده سال گذشــته و ضرورت ورود متولدین دهه هفتاد به 
بازار کار، شاهد عدم افزایش قابل اعتنای بیمه شدگان تامین اجتماعی 
نسبت به گذشته هستیم، یعنی از نظر کیفی بازار کاری غیررسمی تر، 
بی ثبات تر و غیرواقعی تر داریم کــه واقعیت آن در عدد نرخ بیکاری 
احصاء نمی شــود!  علت  عدم تعدیل نیــرو را نیز باید در همین دید 
که کارفرما به دلیل اینکه نمی تواند با مزد موجود نیروی کار بگیرد، 
باید از همین نیروی کار فعلی خود حداکثر استفاده را بکند و آنان را 
نگه دارد. پس این نرخ بیکاری و این نرخ رشــد با این آمارها چندان 
قابل افتخار نیســت. دولت اگر دوست دارد به این نرخ ها افتخار کند، 
می تواند اصلا در شورای عالی کار نرخ مزد را صفر درصد افزایش دهد. 
آنگاه خواهد دید که نرخ بیکاری برای اولین بار در تاریخ کشور زیر نرخ 
بیکاری طبیعی یعنی زیر ۵درصد هم خواهد رسید! با این حال آیا آن 
نرخ می تواند گویای شرایط بازار کار باشد؟ در شرایطی که بهره وری، 
مدیریت و سایر عملکردها در تولید مثبت نیست، ارزش زدایی از پول 
کارگران و بازنشستگان ســاده ترین راه برای دولت ها به منظور نشان 
دادن شــرایط رشد و رونق در تولید اســت و بازار کار نیز در چنین 

شرایطی علامت  عدم بیکاری نشان می دهد.

یادداشت



کالایقاچاقفیلترشدند    ۷۰۰تارنمابهدلیلفروش

حمیدرضا دهقانی نیا ،ســخنگوی ســتاد مقابله با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه طرح های مقابله با قاچاق در سطح عرضه 
هفته ای دو تا ســه بار در حال اجراســت، تصریح کرد: با توجه به اینکه این احتمال وجود دارد که تشدید برخورد با کالای 
قاچاق در ســطح عرضه، وضعیت را تغییر دهد و کالای قاچاق بیشتر در فضای مجازی عرضه شود، مقرر شده تارنماهایی 
که کالای قاچاق دارند، ابتدا تذکر دریافت کنند و بعد مســدود شــوند و در حال حاضر هم بیش از ۷۰۰ تارنما شناسایی 

شده و فیلتر شده اند.

کارگران هنوز منتظر افزایش حق مسکن هستند

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشــور با اشاره به عدم 
افزایش حق مسکن گفت: تورم حاکم بر اقلام خوراکی و مسکن باعث 
شــده است که ســفره کارگران هر روز کوچک تر شــود. وی  گفت : 
کارگران هنوز منتظر افزایش حق مســکن هستند.سمیه گلپور، رئیس 
کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشور در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری تســنیم، با اشــاره به اینکه طــی روزهای اخیر 
چندین بار کنســل شدن افزایش حق مسکن کارگران بیان شده است 
گفت: متاسفانه امسال هم شــاهد عدم اجرای صحیح ماده 41 قانون 
کار در فرآیند تعیین دســتمزد کارگران بودیم. گلپور  در ادامه با بیان 
اینکه دولت ســال گذشــته وعده کنترل تورم را داد ولی اجرایی نشد 
افزود: نوسانات نرخ ارز در کشور ما باعث عدم کنترل تورم شده است. 
این نوســانات اثرات خود را بر روی زندگی کارگران و ســفره معیشت 
آنها گذاشته است. واقعیت این است که مردم ما در بخش حقوق بگیر 
و مزدبگیر به ریال حقوق می گیرند و هزینه های معیشــتی و قیمت ها 

متناسب با افزایش نرخ دلار تغییر می کند.

طلافروشان تعیین تکلیف شدند

رئیس ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق با صدور ابلاغیه ای موارد اصلاحی 
ضوابط اختصاصی گروه کالایی فلزات گرانبها و گوهرســنگ ها را ابلاغ 
کرد.بر اســاس ایــن  خبر  نماینده ویژه رئیس جمهور و رئیس ســتاد 
مرکــزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با صــدور ابلاغیه ای موارد اصلاحی 
ضوابط اختصاصــی تبصره ۴ ماده ۱۸ گروه کالایــی فلزات گران بها و 
گوهرســنگ ها را اعلام کرد.بر اساس این ابلاغیه ، صرفاً ۳ گروه کالایی 
ملزم به ثبت اطلاعات موجودی طلا در ســامانه جامع تجارت هستند؛ 
افــرادی که با قصد تجاری اقدام بــه واردات و صادرات طلا می کنند و 
همچنین تولیدکنندگان شمش طلا.این اصلاحات تا ۶ ماه قطعی است 
و پس از آن نیز در صورتی که حداکثر افراد مشــمول این قانون اقدام 
به ثبت خرید و فروش در سامانه جامع تجارت نمایند؛ اصلاحات جدید 
پس از شــش ماه نیز تمدید شــده و دائمی خواهد شد.علاوه بر موارد 
بالا، ثبت آنی در ســامانه جامع تجارت نیز اصلاح شــده و فروشندگان 
مصنوعات طلا اعم از خرده فروشــان و بنکداران تا انتهای روز فرصت 

ثبت در سامانه دارند.
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نگرانیهادرخصوصکاهشنرخباروریدرکشور
ازمدتهاپیشازسویمسئولانمختلفمطرحو
تلاشمیشدراهکارهاییدراینزمینهارائهشود.

قاسم قریشی، جانشین رئیس سازمان بسیج مستضعفین 
در ایــن باره گفت: »طبق یک برآورد، اگر وضع فعلی ادامه 
پیدا کند، نرخ رشــد جمعیت ایران در سال ۱۴۰۹ به صفر 
می رســد و در سال ۱۴۲۹ منفی می شود و در سال ۱۴۷۹ 
جمعیت ایران به ۴۲ میلیون نفر کاهش پیدا خواهد کرد«.
این نگرانی ها در خصــوص نرخ باروری و افزایش جمعیت 
کشور در شرایطی مطرح می شــود که حدود ۲ سال از از 
تصویب و ابلاغ قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 

می گذرد. 

ë مرحلهآخرفرزندآوریبیولوژیکاست
تقی آزاد ارمکی جامعه شناس و استاد دانشگاه تهران درباره 
علل اصلی کاهش نرخ باروری در کشور گفت: »فرزندآوری 
یک پدیده سیاســی نیست که با سیاست قابل حل باشد. 
برای مثال این که بگوییم سیاســت های غرب در کاهش 
فرزندآوری نقش دارد از اســاس اشتباه است. فرزندآوری 
در نهایت یا در آخرین مرحله پدیده ای بیولوژیک اســت. 
فرزنــدآوری در وهله اول، پدیــده ای اجتماعی، فرهنگی 
و اخلاقی اســت. در دنیای مدرن، وقتی یــک زوج ازدواج 
می کنند، با هدف فرزندآوری ازدواج نمی کنند. آن ها ازدواج 

می کنند که از با هم بودن و زندگی خانوادگی لذت ببرند. 
ان هــا می خواهند از معنای جدیدی از زیســت اجتماعی 
بهره مند شوند. حتی از بعد دنیای مدرن ایرانی اسلامی نیز 

همینطور است. 
در مرحله بعدی ازدواج با هدف سر و سامان دادن ارتباطات 
آدمی با ساحت های دیگر اجتماعی انجام می شود. یعنی اگر 
تا دیروز دختر یا پسر تنها نمی توانست بسیاری از مسائل را 
حل کند، اکنون با ازدواج برخی از مسائل را در حوزه اقتصاد، 
خانواده، آموزش، فرهنگ و روابط حل می کند؛ بنابراین با 
نوعی »هویت یابی« جدید نیز مواجهیم که البته حاوی لذت 

نیز می شود. 
با توجه به همه این ها، یکی از تولیدات خواسته یا ناخواسته 

ازدواج می تواند »زاد و ولد« باشد.
بنابراین باید درک کنیم کــه ازدواج یک پدیده طولانی و 
چندوجهی است که در نهایت می تواند به فرزندآوری ختم 

بشود یا نشود. 
اگــر زوجی کــه ازدواج می کنند، تشــخیص دهند با هم 
بودنشان سخت می شود نیز طلاق می گیرند، به همین دلیل 

اســت که در زندگی های جدید ایرانی، نرخ طلاق بالا رفته 
است.

 علت نیز مشــخص اســت، چون آمال و آرزویی که برای 
زندگی و تشــکیل خانواده و لذت و رفاه و حمایت و ازدواج 
وجــود دارد، محقق نمی شــود و زوج نیز بــه این نتیجه 

می رسند که باید جدا شوند.
 علت این که از هر ۳ الی ۴ ازدواج، یک طلاق داریم همین 
است. علت طلاق ها، فاسد شدن دختران و پسران یا جامعه 

نیست.
 وقتــی خانواده از مرز یا خطر طلاق عبور می کند، دوره ای 
طولانی طول می کشد تا به مرحله بعدی یا همان فرزندآوری 

فکر کند.
 این نکته نیز مهم است که این خانواده مایلند چند فرزند 
داشته باشند، آیا مایلند یک فرزند داشته باشند یا دو یا چند 

فرزند می خواهند. 
همه این ها به تصوراتی بر می گــردد که از خانه و خانواده 
و تشــکیل زندگی مشترک، در کل جامعه ایرانی و جهانی 

ارائه می شود. 
در جهان مــدرن خانواده ها معمولا با یــک فرزند تعریف 
می شوند و در چنین شرایطی در خانواده ایرانی نیز شاهد 
همین تمایل هستیم و نمی توانیم با زور و فشار، خانواده ها را 

مجبور کنیم ۲ یا چند فرزند داشته باشند.
من در ســال ۱۳۷۹ پژوهشــی انجام دادم و در سال های 

۱۳۸۳ و ۱۳۹۰ نیز تکرارش کردم. 
پرســش اساسی من در این پژوهش این بود که »مایلید با 
توجه به شــرایط موجود چه تعداد فرزند داشته باشید؟«، 

بسیاری از افراد گفتند ما اصلا فرزند نمی خواهیم، ۶۰ درصد 
گفتند ما یک فرزند می خواهیم، تعداد کمی گفتند ۲ فرزند 
می خواهیم و به ندرت نســبت به چند فرزند تمایل نشان 

دادند. 
جامعه آماری این پژوهش از کل ایران انتخاب شــده بود و 
شامل ۴ هزار نمونه داخل ایران و ۸۰۰ نمونه خارج از کشور 

را شامل می شد. 
این تصمیم از کجا آمده اســت؟ این موضوع به اقتضائات 
اجتماعی و فرهنگی برمی گردد، که در جامعه ما وجود دارد.

خانواده برای تولید مثل طراحی نشده است، آدم ها ازدواج 
نمی کننــد که فرزندآوری کنند، این در حالیســت که در 
سال های گذشته، آدم ها ازدواج می کردند تا بچه دار شوند. 
آن روز ها افراد بچه دار می شدند تا نان آور داشته باشند، اما 
این روز ها فرزند نیروی کار در نظر گرفته نمی شود، بلکه باید 

برای فرزند هزینه کرد. 
نکته دیگر در خانواده معاصر این است که خانواده به دنبال 

لذت بردن از زندگی است.
 خانواده مــدرن می خواهند از لذت هــای جامعه امروزی 
بهره مند شــوند و تبدیل به افرادی نشوند که فقط خدمت 

کنند و در نهایت نیز تنها بمانند. 
مسئله سوم این است که هزینه بالای اجتماعی، فرهنگی، 
اقتصادی، عاطفی و سیاســی تربیت فرزند، باعث می شود 
که فرزندآوری روند متفاوتی با سال های گذشته طی کند.

مسئله مهم و اساسی، مسئله اقتصادی است. 
مــا در زمانه ای زندگی می کنیــم و از فرزندآوری صحبت 
می کنیم که در تنگنای اقتصادی قرار داریم. خانواده و دختر 

و پســری که در طبقه متوســط قرار دارند و اتفاقا دغدغه 
فرزنداوری دارند، باید در یک آپارتمان ۳۰ الی ۴۰ متری با 
اجاره خانه ماهی ۲۰ میلیونی زندگی کنند و شغل مناسب 

هم پیدا کنند. 
در چنین شــرایطی، مجاب کردن افراد بــه اینکه طلاق 
نگیرند، حتما ازدواج خود را ادامه دهند، فرزندآوری کنند و 

سپس فرزند خود را به جایی برسانند، دشوار است. 
ما با خانواده های هسته ای تنها رو به رو هستیم. 

ما در موقعیتی عجیب و غریب زیست می کنیم که نه تنها به 
لحاظ اقتصادی در تنگنا های جدی قرار داریم، بلکه به لحاظ 
اجتماعی ضعیف شده ایم و با انقطاع روابط رو به رو هستیم 
و به لحاظ فرهنگی نیز با بی معنایی و بحران معنا، بحران 

لذت و امثالهم رو به رو هستیم.
اینکه بگوییم خانواده های فقیر بیشتر فرزندآوری می کنند، 
پس مشکل فرزنداوری اقتصادی نیست، یک فرضیه غلط 

است. خانواده ای که فقیر است کدام خانواده است؟ 
ما درباره خانواده ای صحبت می کنیم که گســتردگی خود 
را حفــظ کرده یا درباره خانــواده ای صحبت می کنیم که 
هســته ای شده اســت؟ باید دقیق و علمی صحبت کنیم. 
بله خانواده های گسترده که شامل حمایت های خانوادگی 
می شود، ممکن اســت هنوز با جهان جدید وصل نشده و 
از آرزو های جهان جدید بی خبر باشند و در نتیجه تمایل 
به فرزندآوری داشته باشــند، اما نکته ماجرا این است که 
همین اعضای خانواده های گســترده نیز با اتصال به جهان 
امروز از طریق شــغل، تحصیلات و امثالهم، دست از فرزند 

اوری بر می دارند. 
اما اقشاری که خانواده گسترده دارند، بخش بسیار کمی از 
جامعه را تشکیل می دهند، من به عنوان یک جامعه شناس 
می گویم که خانواده های فقیر نیز این روز ها رغبت خود به 
فرزندآوری را از دســت داده اند. اتفاقا مشکل خانواده های 

فقیر بیشتر است. 
خانواده های طبقه متوسط تنها خانواده های جامعه هستند 
که بیشــتر به فرزندآوری و تربیت فرزند تمایل دارند و به 
عبارتی، طبقه متوســط بیشــترین دغدغه را برای تربیت 

فرزندان دارند. 
تکلیف خانواده های ثروتمند نیز از ابتدا مشخص بوده و در 

اغلب اوقات تعداد کمی فرزند داشته اند.
برخی از مســئولان صحبــت از افزایش نــرخ فرزندآوری 
می کنند، این در حالیســت که جمعیت شناســان ایران 
می گویند بررســی های ما چیز دیگری را نشان می دهد و 
افزایش جمعیت که نداشتیم، هیچ، روند معکوس هم پیدا 

کرده ایم.

جامعه

مسئله اقتصادی یکی از مهمترین مشکلات والدین  است

فرزندآوری؛ امری پر هزینه

چندی پیــش مدیر کل دفتر آمــوزش عالی غیر 
دولتی حادترین مشــکل موسسات و دانشگاه های 
غیر انتفاعی در حال حاضر را کاهش شدید دانشجو 
در این موسسات عنوان کرد. این در حالی است که 
غلام رضا بلالی قائم مقام دبیر کل اتحادیه دانشگاه ها 
و موسسات آموزش عالی غیر انتفاعی_غیر دولتی 
کشور می گوید که چالش اصلی ما اساسنامه است، 6 
سال این موضوع را پیگیری کردیم، اساسنامه سال 
۹۷ تصویب و همین ســال متوقف و اعلام شد که 
شورای عالی انقلاب فرهنگی متوقف کرده است، نامه 
از شــورا به وزارت علوم، تحقیقات و فناوری رفت و 
به سر انجام  نرسید و این مشکل اساسنامه پا بر جا 
است. بلالی درباره کاهش دانشجو در مؤسسات غیر 
انتفاعی هم می گوید کــه در آمایش آموزش عالی 
بیشترین حدف کد رشته ها در غیر انتفاعی ها بود که 
منجر به بیکاری اساتید می شود. به گفته قائم مقام 
دبیر کل اتحادیه دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی 
غیر انتفاعی_غیر دولتی کشور کد رشته های یک بار 

پذیرش حذف شدند این در حالی است که ۱۸۰۰ 
کد رشته به دانشگاه آزاد داده شده است.

 وی معتقد است که همه باید یک جور دیده شوند 
اگر به همه زیر نظام ها یکســان رشــته ارائه شود 
دانشــجو کم نداریم، توزیع نا مناسب داریم. البته 
رســول عمادی مدیر کل دفتــر آموزش عالی غیر 
دولتی حادترین مشکل موسسات و دانشگاه های غیر 
انتفاعی می گوید که رشته ای در دانشگاه و مؤسسات 
غیر انتفاعی تعطیل نشده و فقط تعدادی از رشته ها 
یک بار پذیرش بوده که در برخی از دانشــگاه ها در 
مقاطع کارشناسی و کارشناسی ارشد منقضی شده 
که ما آنهــا را مدیریت می کنیم تــا به صلاح غیر 
انتفاعی ها رقم بخــورد. محمد علی زلفی  گل وزیر 
علوم، تحقیقات و فناوری هم در نوزدهمین مجمع 
عمومی اتحادیه دانشگاه های غیر دولتی غیر انتفاعی 
خطاب به روسای دانشگاه های غیر انتفاعی می گوید 
که ما از شــما همان اساتید و شیوه دانشگاه دولتی 
را نمی خواهیم می توانید از بازنشســتگان استفاده 
یا اساتید را برای یک یا دو روز استخدام کنید. وی 
معتقد اســت که ما بخش دولتی هستیم و قدرت 

دســت ما است اما باید یادمان باشــد اجازه ضایع 
کردن حق دیگران را نداریم، ما نباید به سمت تقابل 
برویم، ما باید دنبال تعامل باشیم دانشگاه آزاد، علمی 
کاربــردی، پیام نور همه کار خود را انجام می دهند 

نباید وارد بازی تقابل بشویم. 
البته وزیر علوم در حاشیه جلسه هیأت دولت درباره 
ادغام یا تغییر رویکرد در انتظار دانشــگاه های کم 
دانشجو صحبت کرده و گفته بود که دانشگاه هایی 
که با کمبود دانشجو مواجه هستند و یا ظرفیت آن ها 
کاهش یافته، سعی می کنیم آن ها را یا تغییر رویکرد 
داده و اولویت های آنهــا را تغییر دهیم یا این که با 
برخی از دانشــگاه ادغام کنیم؛ البته زلفی گل اشاره 
مســتقیم به دانشگاه غیر انتفاعی نداشته است. اما 
در هر صورت مسؤولان دانشگاه غیر انتفاعی معتقد 
هستند که در طرح آمایش بیشترین نشانه به سمت 
دانشگاه غیر انتفاعی است و می خواهند رشته ها را 
حذف کنند، در حالی که مسؤولان این دانشگاه در 
پس کوچه های نهادهای بال ادستی در پی برگزاری 
جلســه و مطرح کردن صحبت ها و راهکارهایشان 

هستند.

دانشگاه های غیر انتفاعی و چالش هایی که حل نشده باقی مانده است

گلایه های ناتمام از موسسات و دانشگاه های  غیرانتفاعی 
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اینفوگرافیک اختصاصی

آی سی یو در سیستم بهداشتی کشور مغفول مانده است

حال ناخوش بخش های مراقبت ویژه
این روز ها کمبود دارو، تجهیزات پزشــکی و آزمایشــگاهی و گران 
شدنشان داد همه را درآورده و حیات بسیاری از بیماران را به خطر 

انداخته است. 
»علی امیرسوادکوهی« رئیس انجمن بخش های مراقبت های ویژه 
ایران در در پاســخ به این ســوال که آیا کمبــود تخت های بخش 
مراقبت ویژه جبران شــده اســت؟ گفت: نه تنهــا کمبود تخت ها 

جبران نشده بلکه همچنان در شرایط بد مانده ایم.
مــن به عنوان رئیــس انجمن مراقبت های ویــژه می گویم که آی 
ســی یو در سیستم بهداشتی کشور مغفول مانده است و توجهی به 
آن نشــده اســت، در حالی که در دوران کرونا همین آی سی یو ها 

بیشترین کمک را در جهت کمترین میزان تلفات داشته اند.
وی ادامــه داد: با توجه به تــلاش های بخش ویژه در جهت کاهش 
تلفات کرونا، انتظار می رفت تصمیمات وزارت بهداشــت به سمتی 
رود که ســرمایه گذاری بیشــتری بر روی این بخش داشته باشد، 
قوانین آن را بهبود بخشد و به دانش آموخته های آن توجه بیشتری 
کنند، در حالی که اصلا توجهی به آی سی یو ها نشده است.رئیس 
انجمن مراقبت های ویژه با اشــاره به وضعیت پزشکان و پرستاران 
گفت: آمار فوت پزشکان و پرستاران در ماه های گذشته نشانه ضعف 

وزارت بهداشت است. 
در دوران کرونا، پزشکان و پرستاران خیلی کارسنگین تری داشتند 
و با بیماری مواجه بودیم که هر لحظه ممکن بود به سراغ خود آنها 
نیز بیاید و باعث مرگشان شود.  اما چنین آمار خودکشی که در حال 

حاضر با آن در جامعه پزشکی روبرو هستیم را نداشتیم. 
هیچ تناســبی میان کاری که پزشکان و پرســتاران در بیمارستان 
انجــام می دهند با میزان حقوقی که دریافت می کنند وجود ندارد.
وی افزود: کشــوری مانند عمان بسیاری از پرستارهای ما را جذب 

کرده و شرایط زندگی مساعدی برای آنها فراهم آورده است.
 در حقیقت ما جامعه نخبه خودمان را به کشــور دیگر تحویل می 
دهیم. فردا اگر مشــاهده شود که عمان، هاب بهداشتی منطقه شده 
است، چیزی دور از ذهن نیست.وی متذکر شد: در تمام دوران کرونا 

قول هایی که به پزشک و پرستار داده شد هیچ کدام اجرا نشد.
 اگــر پاندمی دیگری اتفــاق بیفتد، نمی توان از این پرســتاران و 
پزشکانی که اصلا توان ادامه دادن ندارند و از نظر روحی در شرایط 

خوبی قرار دارند، انتظار داشت.
امیر ســواد کوهی اظهار کرد: من به عنــوان رئیس انجمن مراقبت 
های ویژه دســتورالعمل کارشناســی شــده را به وزارت بهداشت 
پیشــنهاد دادم که پس از گذشت یک سال در حالی که آن را کاملا 
عوض کردند، ابلاغ کردند و در حال حاضر با این دستورالعمل جدید 

کسی حاضر نیست در بخش آی سی یو کار کند.
رئیس انجمــن مراقبت های ویژه درباره عفونت های بیمارســتانی 
کــه در این بخش اتفاق می افتد، توضیح داد: در دوره ای ما کمبود 
آنتی بیوتیک داشتیم، از این نظر وضعیت بهتر شده است. اما باز هم 

مدیریت دچار اختلال است. 
با وجود اینکه کمبود آنتی بیوتیک ها تا حدودی جبران شده است 
اما به درســتی پخش نمی شود و با قیمت های متفاوت عرضه می 
شــوند. در واقع می توان گفت با توزیع نامناسب و مدیریت ضعیف 

در پخش روبرو هستیم.
رئیس انجمن مراقبت های ویژه با بیان اینکه مرگ های بیمارستانی 
مربــوط به بخش مراقبت ویژه کاهش یافته اســت، ادامه داد: بیمه 
تکمیلی آتیه ســازان حافظ برای بازنشستگان را در نظر بگیرید که 
سقف این بیمه برای امسال 35 میلیون تومان شده است. در صورتی 
که تعرفه بخش خصوصی تخت روز آی ســی یو امسال 12 میلیون 

تومان شده است.
 با این اوصاف بیمار چند روز می تواند در آی ســی یو باشــد. بارها 
درخواســت کردیم که این امر کارشناسی شود و بیمه ها بر اساس 
واقعیــت های روز ســقف تعیین کنند.امیر ســواد کوهی در پایان 
تصریح کــرد: ما همچنان با کمبود و فرســودگی تجهیزات در این 

بخش روبه رو هستیم.

گزارش
بدهی بیمه ها به داروخانه ها از ۱۵ ماه عبور کرد

 حبیب احسنی پور / گروه جامعه
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی تهران، تاخیر بیمه ها در پرداخت مطالبات داروخانه ها را باعث اختلال در چرخه تأمین دارو دانست. حسین قناعتی، گفت: وقتی ما نتوانیم منابع را در 
اختیار شرکت های دارویی قرار دهیم موجب شکست در فرایند تأمین دارو می شود. وی افزود: بر اساس قانون سازمان های بیمه گر موظف هستند ۴۵ روز پس از ارسال صورت حساب 
مراکز، طلب این مراکز را پرداخت کنند و ۶۰ درصد صورت حســاب را در ابتدای ارائه خدمات به مراکز و مؤسســات پرداخت کنند. برخی از مطالبات دانشــگاه علوم پزشــکی تهران 
مربوط به سال ۱۴۰۱ است. قناعتی با بیان اینکه بیشترین بدهی بیمه ها به دانشگاه علوم پزشکی تهران مربوط به بیمه تأمین اجتماعی است، ادامه داد: بدهی بیمه تأمین اجتماعی 
به داروخانه ها از ۱۵ ماه هم عبور کرده و بدهی بیمه ســلامت کمتر و مربوط به چند ماه اخیر اســت.رئیس دانشــگاه علوم پزشکی تهران افزود: آینده بخش دارویی کشور وابسته به 

پرداخت به موقع بیمه ها است و تأخیر در پرداخت این مطالبات، چرخه تأمین دارو را با مشکل مواجه ساخته است.
درصد
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عضو کمیســیون بهداشت و درمان مجلس، با 
تاکید بر ضرورت درک شرایط روحی و روانی 
و معیشتی رزیدنت ها توسط وزارت بهداشت، 
گفت: متأســفانه کادر آموزشی، دانشگاه ها را 
پادگانی اداره می کننــد، یعنی اگر رزیدنت به 
هر علتی مشــکلی دارد و قادر به حضور برای 
انجام کشیک نیست؛ بدون اینکه به مشکلات 
فرد توجه شود پادگانی با او برخورد می کنند. 
گویا، رزیدنت ســرباز و کادر آموزشی، هیأت 
علمی و مدیر گروه، فرمانده پادگان اســت که 
رزیدنت حق لغو کشــیک و برنامه ارائه شــده 

را ندارد.
رزیدنت ســال اول باید ۱۵ کشیک ۲۴ ساعته 

را بگذارنــد، ســریع ترین زمانی کــه رزیدنت 
می تواند به منزل برود و استراحت کند ساعت 
۱۶ عصر روز بعد از کشیک است و بیش از ۳۶ 
ســاعت و در برخی موارد تا ۴۸ ساعت و ۷۲ 
ساعت مشغول خدمت است، در حالی که باید 
حداقل کشــیک ها برای رشته های پُر استرس 
مانند داخلی، بیهوشی، طب اورژانس و قلب و 

عروق و کودکان در نظر گرفته شود.
رضا آریان پور با اشــاره به بررســی مشکلات 
رزیدنت هــا در این کمیســیون، ادامه داد: با 
ورود کمیســیون، حقوق رزیدنت ها ۱.۵ برابر 
شد، هر چند باز هم متناسب با میزان خدمات 
ارائه شــده نیست و باید حداقل حقوق پزشک 

عمومــی را دریافــت کنند.بر اســاس قانون 
کار ســاعات کار هفتگی ۴۴ ســاعت است اما 
رزیدنت در یک کشــیک حداقل ۳۶ ســاعت 
کار می کنــد و حتی اضافه کاری هم برای آنها 
تعریف نشــده در حالی که اگــر اضافه کاری 
می گرفتند حداقل حقوقشــان ترمیم می شد.

آریان پور با اشاره به اینکه رزیدنت ها حق کار 
در سیســتم غیردولتی را ندارند، گفت: اگر در 
سیستم دولتی از ظرفیت رزیدنت ها در برخی 
درمانگاه ها اســتفاده شــود می توانند بخشی 
از هزینه هــای زندگی خــود را تأمین کنند و 
از ســویی کمبود پزشــک در درمانگاه ها حل 

خواهد شد.

توسط عضو کمیسیون بهداشت مجلس صورت گرفت؛

انتقاد از رفتار پادگانی با رزیدنت ها

مرضیه حسن پور / گروه جامعه
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اخبار استانها

اخبـار اخبـار 
فرماندار شهرستان رومشکان: 

گاهی  بخشی در راس همه راهکارهای  آموزش وآ
مقابله با آسیب های اجتماعی قرار دارد

کوهدشــت و رومشکان- رسول قاسمی،خبرنگار یادگار امروز: 
نصیــری پــور فرمانــدار رومشــکان در جلســه شــورای هماهنگــی 
مبارزه با مواد مخدر این شهرستان که با حضور اعضای این شورا 
در محل ســالن جلســات فرمانداری رومشــکان برگزار شــد، اظهار 
داشت: معضل اعتیاد موجب بروز مشکلات مختلف اجتماعی در 
سطح جامعه می شود، و امروزه ثابت شده که اعتیاد به مواد مخدر 
زمینه ساز بسیاری از آسیب ها و ناهنجاری های اجتماعی است و 
ایــن معضل عــلاوه بر اینکه امنیت جامعه را به مخاطره می اندازد 
باعث ایجاد کندی در ســرعت رشــد و توسعه جامعه می شود، که 
در ایــن رابطه همه اقشــار جامعــه اعم از مســئولان و عموم مردم 
نسبت به پیشگیری و مبارزه با این معضل بزرگ اجتماعی وظیفه 
دارند و باید پای کار باشند. فرماندار شهرستان رومشکان تصریح 
گاهی بخشــی در راس همــه راهکارهــای مقابلــه  کــرد : آمــوزش و آ
بــا آســیب های اجتماعــی قــرار دارد و بــا آمــوزش، اطلاع رســانی و 
گاه سازی می توان مردم و به ویژه جوانان را نسبت به پیامدهای  آ
گوار این بلای خانمان ســوز هوشــیار نموده و از ابتلای به مواد  نا
کیــد بر مبارزه همه  مخــدر جلوگیری نمــود. وی در ادامه ضمن تا
جانبه با این پدیده شوم، بیان داشت: استفاده از ظرفیت آموزش 
و پــرورش و معلمــان در توســعه اقدامــات پیشــگیرانه، اجتماعــی 
شــدن مبارزه بــا مواد مخدر و آســیب های اجتماعــی و همچنین 
برگزاری کلاسهای آموزشی برای دانش آموزان با حضور کارشناسان 
انتظامی از موارد مهم و ضروری در این حوزه می باشند که بایستی 
بیشــتر از همیشــه در برنامه های آموزش و پرورش شهرستان قرار 
گیرنــد .   همچنیــن نصیری پــور بــر ظرفیــت ادارات کمیتــه امــداد 
امــام)ره( و بهزیســتی بــا توجه به میــزان جمعیت تحت پوشــش، 
در مبارزه با اعتیاد و مواد مخدر مهم خوانده و برگزاری کلاسهای 
آموزشــی و انجام راهکارهای پیشــگیرانه جهت مددجویان تحت 

پوشش این ادارات را خاطر نشان ساخت. 

 پیش بینی حضور ۱۵ هزار نفر 
ک |در جشن »مثل ستاره« ارا

شــهردار   : خبرنگاریادگارامــروز  محمدقاســمی،  -فرزانــه  ک  ارا
ک گفــت: این شــهر مهیــا برای برگزاری جشــن ویــژه دختران با  ارا
ک است که  عنوان »مثل ستاره«، در ورزشگاه امام خمینی)ره( ارا

پیش بینی شده ۱۵ هزار نفر در این رویداد شرکت کنند.
علیرضــا محمــودی  افزود: این جشــن به مناســبت دهه کرامت و 
کی  در راســتای افزایش نشــاط اجتماعی در بیــن خانواده های ارا

تدارک دیده شده است.
کــرد: مســئولیت برگــزاری ایــن جشــن بــزرگ برعهــده  وی بیــان 
ک است و ویژه  سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری ارا

برنامه های مختلفی برای برگزاری آن اندیشیده شده است.
ک ادامــه داد: هنرمنــدان مطــرح کشــور از جملــه امیر  شــهردار ارا
تاجیــک، مهران رجبی، حامد ســلطانی و عبدالرضا هلالی در این 

جشن اجرای برنامه دارند.
محمودی عنوان کرد: حضور پرچم و خادمان حرم رضوی، اجرای 
گروه هــای ســرود اســتانی و حضــور خاله ســارا از دیگــر برنامه های 

پیش بینی شده در این جشن است.
وی گفت: ۱۰ ها کمک هزینه ســفر مشــهد مقدس و جوایز نفیس 
دیگر برای شــرکت کنندگان در این جشــن در نظر گرفته شــده که 
افراد برای شرکت در آن باید عدد ۱ را به سامانه ۳۰۰۰۱۹۲۴ پیامک 

کنند.
ک افزود: تدابیر لازم برای برگزاری هرچه باشکوه تر این  شــهردار ارا
ک اندیشیده شده و اجرای برنامه های دیگری نیز به  جشن در ارا

مناسبت های مختلف در دست اقدام است.

بیش از ۱۴ هزار نفر در آذربایجان غربی متقاضی 
نوسازی واحد مسکونی هستند

ارومیــه- مینــا اصلانــی، خبرنگار یــادگار امــروز:  سرپرســت اداره 
کنون ۱۴ هزار و ۷۵۳  کل راه و شهرســازی آذربایجان غربی گفت: تا
واحد مسکونی مقاضی نوسازی هستند و درخواست آنها سامانه 

ستاد ملی ثبت شده است.
 رسول عطائی در جلسه بررسی طرح های مسکن افزود: نوسازی 
کن در بافت های فرســوده شــهری نیازمند یک عزم جدی و  مســا
مشــارکت همه جانبه شهرداران و مســوولان شهرستانی است که 

باید بر این امر اهتمام ورزید.
سرپرســت اداره کل راه و شهرســازی آذربایجــان غربــی ادامــه داد: 
کن بافت فرسوده برنامه ۲ ساله بازآفرینی  در بخش نوســازی مسا
شــهری برای نوسازی واحدهای مســکونی در بافت های فرسوده 
شــهری تهیــه شــده اســت. وی اضافــه کــرد: در قالــب ایــن برنامه 
نوســازی ۱۶ هــزار و ۹۶۴ واحــد در آذربایجــان غربی در دســتور کار 
قرار دارد. عطایی ادامه داد: یکی از اقدامات بسیار خوب در حوزه 
بازآفرینی شــهری، اختصاص بســته های تشویقی اســت که در ۱۰۰ 
درصد محدوده های بازآفرینی مصوب در ۲۲ شــهر هدف ســطح 

استان اجرایی می شود.
کل راه و شهرســازی آذربایجــان غربــی بــا اشــاره  سرپرســت اداره 
بــه تخصیــص قیــر به شــهرداری هــای اســتان، گفت: در راســتای 
کــی محدوده هــای بازآفرینــی شــهری مصــوب  آســفالت معابــر خا
اســتان بیش از ۱۳ هزار و ۵۳۸ تن قیر رایگان طی چند ســال اخیر 

گذار شده است. به شهرداری های آذربایجان غربی وا
عطائــی افــزود: جــذب قیر بیشــتر نیازمنــد همکاری همــه جانبه 
شــهرداران ســطح اســتان اســت تا رویکردهای بازآفرینی شهری با 
هــدف توزیــع عادلانه و توســعه اســتاندارد خدمات و ســرانه های 

شهری اجرایی شود.
مدیــرکل بنیــاد مســکن انقــلاب اســلامی آذربایجان غربــی نیــز در 
این جلســه با اشــاره به اجرایی طرح های نهضت ملی مسکن در 
شــهرهای زیــر ۱۰۰ هــزار نفر جمعیــت، گفت: یک هــزار و ۶۸۰ پروژه 
طرح نهضت ملی مســکن در شــهرهای زیــر ۱۰۰ هزار نفر جمعیت 
تعییــن شــده و اجــرای هــر چه بهتــر این طــرح ها مشــارکت همه 

جانبه مسوولان شهرستانی به خصوص شهرداران را می طلبد.

رییس کل دادگستری استان: 

پرونده های صنعتی قزوین در شعبه ویژه قضایی رسیدگی می شود

خرم آباد- اعظم پاپی، خبرنگار یادگار امروز: سردار 
نعمت الله باقری در نشســت خبری با اصحاب رسانه 
گرامی داشــت عملیــات غرورآفریــن حــاج  بمناســبت 
عمران و هفته بسیج سازندگی برگزار شد، بیان کرد :به 
عهــد خــود وفا کردیم و روز عملیات حــاج عمران را به 

عنوان روز لرستان در تقویم کشور ثبت کردیم.
فرمانده ســپاه حضرت ابوالفضل)ع( افزود: در مراسم 
ســالن  در  اردیبهشــت   ۲۷ روز  کــه  شــهدا  یــادواره 
همایشــات پــادگان حمــزه با حضور سرلشــکر پاســدار 
محسن رضایی و مداحی آقای آهنگران برگزار می شود 
،همزمان مراســم رونمایی از پوستر روز لرستان که در 
تقویم فرهنگ بومی کشور ثبت شده است و رونمایی 
از لوگــوی شــروع دومیــن کنگره ملی شــهدای اســتان 
لرســتان برگــزار می شــود .  وی در ادامــه ضمن تبریک 
هفتــه بســیج ســازندگی گفــت: ســپاه پاســداران مولد 
انقلاب اســلامی است که توســط امام رحمت الله پایه 
گر سپاه نبود، کشور نبود مسیر  گذاری شــد و با شعار ا
کنون که عملکرد درخشانش را به  پیشــرفت را  تا هم ا

رخ جهانیان می کشد،طی کرده است.

وی اظهــار کــرد: امــروزه عملیــات وعــده صــادق که با 
همــکاری فرزندان این مــرز و بوم در نیروهای مســلح 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در مجموعه هوافضای 
ســپاه، و نیروهــای هم اســتانی بــر علیه رژیم آشــغالگر 
و کــودک کــش کــه به واســطه کشــور آمریــکا پایه ریزی 

شده اند، با موفقیت در حال انجام است.
ســردار باقــری تشــریح کــرد از زمانــی کــه مقــام معظم 
رهبری ســکاندار نظام مقدس اسلام شــد، راه امام ره 
را در پیش گرفت تا جایی که مولد ســپاه پاســداران را 
بــه عنوان بســیج ســازندگی،که دنباله رو سنگرســازان 

بی سنگر جهاد سازندگی است را روی کار آورد.
فرمانده ســپاه حضرت ابوالفضل)ع( بیان کرد: بسیج 
ســازندگی در تمــام زمینه ها پیشــران در خدمتگزاری 
به مردم بوده اســت بطوری که همه ما شــاهد حضور 
پررنــگ آنهــا در تمامــی حــوادث از قبیل کرونا ،ســیل 
و زلزلــه در هــر منطقــه ای از کشــور بوده ایــم و خدمت 
بســیج  جوانــان  انقلابــی  روحیــه  از  نشــان  جهــادی 

سازندگی دارد.
ســردار باقری با اشــاره به عملیات حاج عمران اضافه 

کرد :رزمندگان لشــکر ۵۷ حضرت ابوالفضل)ع( استان 
لرســتان بــا ایثــار و اســتقامت خــود در ایــن عملیــات 
موجــب امنیــت و ســلامت زمــان حــال مــا شــده اند و 
درخشش پرچم جمهوری اسلامی ایران حاصل خون 
شــهدای ماســت.  فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل در 
پایــان با اشــاره بــه اهمیت پاسداشــت عملیــات حاج 
عمــران بیان کرد: در صدد ثبت ملی این روز هســتیم 
و بــه ایــن منظــور مراســمی در روز ۲۹ اردیبهشــت در 
منطقه عملیات با حضور خانواده شــهدا و رزمندگان 

عملیات حاج عمران  برگزار خواهیم کرد.

ثبت ملی روز عملیات حاج عمران به عنوان روز لرستان 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه مطرح 
کرد: 

 پیش بینی پیک مصرف ۹۲۰ مگاواتی برق 
برای تابستان امسال

کرمانشــاه- فریده محمدی، خبرنگار یادگار امروز:  مدیرعامل 
شــرکت توزیــع نیــروی برق اســتان کرمانشــاه بــا پیش بینی پیک 
مصــرف ۹۲۰ مگاواتــی برای تابســتان امســال، ابراز امیــدواری کرد 
امســال با همراهی مشــترکین، فصل تابســتان را بدون خاموشی 

پشت سر بگذاریم.
محمد مرادی با بیان افزایش مصرف برق در فصل گرما از ابتدای 
خــرداد آغــاز شــده و تا پایان شــهریور ادامــه دارد، گفــت: با توجه 
به شــرایط بارندگی امســال و احتمال شــروع دیرتــر روزهای گرم، 

ممکن است پیک مصرف از نیمه خرداد آغاز شود.
وی از برنامه هــای متعددی که بــرای گذر از پیک مصرف برق در 
تابســتان امســال در نظر گرفته شــده یاد کرد و افــزود: امیدواریم 
با اجرای دقیق این برنامه ها و همراهی همه مشــترکین خانگی، 
تجاری و صنعتی تابســتان امســال را بدون خاموشــی پشــت سر 

بگذاریم.
مدیرعامــل شــرکت توزیــع برق اســتان کرمانشــاه با اشــاره به ۱۸۰ 
برنامــه وزارت نیــرو بــرای گــذر از پیــک مصــرف بــرق در تابســتان 
امســال، یکی از این برنامه ها را پویش ۱۵۲۱ اعلام کرد که از نیمه 
اردیبهشت آغاز شده و تا پایان شهریور ادامه دارد و بر اساس آن 
هر مشــترکی که بتواند به صورت هفتگی نســبت به دوره مشــابه 
ســال قبــل مصرف خود را تــا ۱۵ درصد کاهش دهــد، می تواند در 
قرعه کشــی شــرکت کــرده و از جوایــز غیرنقدی از جملــه خودرو، 
گوشــی تلفن همــراه، لپ تاپ، تبلت، لــوازم خانگــی و ... برخوردار 

شود.
وی با اینکه پیش بینی شــده پیک مصرف برق تابســتان امسال 
در کرمانشــاه بــه ۹۲۰ مــگاوات برســد، عنــوان کــرد: امیدواریــم بــا 
همراهــی مشــترکین، پیــک مصــرف کمتر از ایــن میزان را شــاهد 

باشیم.

ج   افزایش حدوداً سه برابری درآمد کر
از محل تملک دارایی

ســال  گفــت:  کــرج  شــهردار   : کبری،خبرنگاریادگارامــروز ج-ا کر
گذشته شــش هزار میلیارد ریال بودجه از محل تملک دارایی ها 
بــرای اجــرای پروژه هــای عمرانــی شــهراز جملــه آزاد راه شــهید 

سلیمانی تامین شد.
 مهرداد کیانی در حاشیه بازدید از پروژه های عمرانی کرج اظهار 
کــرد: میــزان درآمدهــای مدیریــت شــهری کــرج از محــل تملــک 
دارایی هــا در ســال گذشــته نســبت به ســال قبــل آن ۲۸۲ درصد 

افزایش داشته است.
به گفته شــهردارکرج، تحقق این مهم به همت کارکنان اداره کل 
ک و مستغلات، معاونت مالی و اقتصادی و سایر حوزه های  املا

مربوطه در مدیریت شهری کرج بوده است.
کــرد: جــذب قطعــی بودجــه تملــک دارایی هــای  کیانــی اضافــه 
شهرداری کرج در سال ۱۴۰۱ حدود دو هزار و۶۰۰ میلیارد ریال بود 

که این رقم در سال ۱۴۰۲ افزایش یافت.
بــه گفتــه کیانــی، بودجه جذب شــده از محــل تملــک دارایی ها 
در اختیــار پروژه هــای عمرانی آزادراه شــهید ســلیمانی، بلوار ارم، 
خیابان نهم شاهین ویلا، کنارگذر شرقی مهرشهر، تپه اسلام آباد 

و ادامه بلوار شهید شمس کرج قرار گرفت.
وی بودجه پیش بینی شــده سال جاری مدیریت شهری کرج از 
محــل تملــک دارایی هــا را ۲۰۸۰ میلیارد ریال عنوان کــرد و افزود: 
انتظــار مــی رود جذب بودجه در ســال ۱۴۰۳ نیز با قــوت و قدرت 
بیشتری پیگیری شود تا با تملک مرتبط با پروژه های زیرساختی 
و خدمت رســانی مطلوب به شــهروندان و عمران و آبادانی شــهر 

کمک کنیم.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان:

کنتور هوشمند در اردبیل   بیش از ۱۶ هزار 
نصب شده است

اردبیــل- خبرنگاریادگارامــروز: مدیرعامــل شــرکت توزیع نیروی 
بــرق اســتان گفــت: بیــش از ۱۶ هــزار کنتــور هوشــمند در ســطح 
استان نصب شده که در میزان کنترل پذیری مشترکان پرمصرف 

نقش بسزایی ایفا می کند.
حسین قدیمی در سمینار آموزشی مدیریت مصرف که با حضور 
مدیــرکل دفتــر جــذب و حمایــت از ســرمایه گذاری اســتانداری 
کثیــری از صاحبــان صنایــع اســتان در ســالن  اردبیــل و جمــع 
همایش های شــرکت توزیع نیروی برق استان اردبیل برگزار شد، 
با اشاره به قابل کنترل بودن و هوشمندی ۹۵ درصد از مشترکین 
اداری اســتان گفــت: بیــش از ۱۶ هزار کنتور هوشــمند در ســطح 
اســتان اردبیل نصب شــده که در میزان کنترل پذیری مشترکان 

پرمصرف نقش بسزایی ایفا می کند.
مدیرعامــل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان اردبیــل به اهمیت 
توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر در جهــت کاهش ناترازی های 
انــرژی اشــاره کــرد و افــزود: در مقایســه بــا نیــروگاه هــای حرارتــی 
نیروگاههــای تجدیدپذیــر بــه دلایــل مختلــف نظیــر ســرعت و 
ســهولت بــالای اجــرا و نصب، عــدم نیاز به ســوخت، ســازگاری با 

محیط زیست و ... بایستی در اولویت توسعه قرار گیرد.
قدیمــی با عنوان اینکه ســهم نیروگاههــای تجدیدپذیر در تولید 
انــرژی کشــور بســیار ناچیــز اســت، ادامــه داد: بــا توجه بــه اینکه 
نســبت به پیک مصرف ســال گذشــته با ناترازی ۱۵ هزار مگاواتی 
برق مواجه هستیم، باید با افزایش تولید انرژی های تجدیدپذیر 

این فاصله کاهش یابد.
وی از مجتمع های صنعتی و کشــاورزی عظیم اســتان به دلیل 
تعــادل بخشــی و اســتفاده از تکنولــوژی های جدید و هوشــمند 
گفــت: همــکاری هــای مســتمر واحدهــای بــزرگ  کــرد و  تقدیــر 
تولیــدی و صنعتی اســتان در ارتقــاء تجهیزات فنی و بروزرســانی 
آنها در کنار توسعه و اهمیت دادن به تولید بخشی از انرژی مورد 
نیاز از منابع تجدیدپذیر کمک شایانی در مدیریت بهینه مصرف 

انرژی خواهد کرد.
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گــرگان- آذری، خبرنــگار یــادگار 
شــهرداری  مشــارکت  بــا  امــروز: 
و  آمــوزش  و  ،نوســازی  گــرگان 
پــرورش در قالــب اجــرای طــرح 
شهید عجمیان سیمای حدود 
۵۰ واحــد از مدارس شــهر گرگان 

زیبا سازی می شوند. 
از  گــرگان  شــهر  شــورای  عضــو 
زیبــا ســازی ســیمای تعــداد ۴۶ 
واحــد از مــدارس شــهر در قالب 
اجــرای طــرح شــهید عجمیــان 
بــا همــکاری آمــوزش و پــرورش، 
مدیریــت  مشــارکت  و  نوســازی 
حیــات  داشــتن  بــرای  شــهری 
داد.  خبــر  مــدارس  در  پویایــی 
در  گــرگان  شــهر  شــورای  عضــو 

جمع خبرنگاران مجتمع رسانه 
ای اســترآباد با اشاره به اقدامات 
انجــام شــده از ســوی مدیریــت 
شهری اظهارکرد:در برخی حوزه 
ها از جملــه بروزرســانی کارخانه 
آســفالت شــهرداری بعنوان یک 
توســعه  مهــم  نیــاز  و  ضــرورت 
عمرانــی از نقــاط قــوت عملکــرد 
مــردم میباشــد.  وی  خادمــان 
افزود: در حوزه خدمات شهری، 
شــهرداری بــا پرداخــت ماهانــه 
میلیارد ها تومان به پیمانکاران 
بدلیل انحصاری شدن یک رویه 
نامطلــوب، عملا دســتش خالی 
بــود و بــا اقدام بســیار مهمــی در 
این بخش با توجه به اختصاص 

بودجه مناسب به خرید ماشین 
آلات مــورد نیــاز در حوزه عمرانی 
صرفــه جویــی بســیار خوبــی در 
ایــن  در  شــهرداری  کــرد  هزینــه 
گرفت،البتــه قــرار  راســتا صــورت 
شــد این اقــدام در بودجه ســال 
آینــده هــم دیده شــده و رقــم ۵۰ 

میلیــارد تومان اعتبــار به تجهیز 
ماشــین آلات جدیــد شــهرداری 
اختصاص یافت.  وی افزود: برای 
اولین بار رقــم ۱۰۰ میلیارد تومان 
اعتبــار به محــلات کم برخــوردار 
گــرگان اختصاص داده شــد تا در 
هــر بخــش به تناســب شــرایط و 

وضعیت موجود کار انجام شــود 
که مثــلا فلان محله گرگان از کجا 

به این جایگاه رسید. 
تجری با اشاره به اقدامات خوب 
مدیریــت شــهری در موضوعات 
سد معبر ،دستفروشان از توقف 
شــب بــازار در جنب فرمانــداری 
گرگان اظهار تاســف کــرد و گفت: 
ساماندهی دستفروشان بعنوان 
قشــری از جامعه شهری که امرار 
معــاش آنهــا از این طریــق انجام 
می شود یکی از مهمترین وظایف 
مسئولان و ما بعنوان منتخبین 
مــردم در پارلمــان محلــی اســت 
کــه هر چه ســریع تر بایــد تعیین 

تکلیف شود.

با مشارکت مدیریت شهری انجام شد؛

گرگان  زیبا سازی سیمای 46 واحد از مدارس شهر  

بوشــهر- زینــب اشــکن پــور، خبرنــگار 
یــادگار امروز: روابط عمومی شــرکت آبفا 
استان بوشــهر از سوی شرکت مهندسی 
آب و فاضــلاب کشــور بــه عنــوان برگزیده 

انتخاب شد
اســتان  آبفــا  شــرکت  عمومــی  روابــط 
بوشــهر با مدیریت عذرا غلامحســینی در 
بخش آموزش همگانی از ســوی شــرکت 
مهندســی آب و فاضلاب کشــور همراه با روابط  عمومی های اســتان های تهران 

و خراسان رضوی به عنوان برگزیده انتخاب شد.
در متن لوح تقدیر هاشم امینی مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور که 
از سوی جوانبخت معاون آب و آبفای وزیر نیرو به غلامحسینی مدیر روابط عمومی 
شرکت آبفا استان بوشهر اهدا شده، آمده است: عرصه پویا و فعال صنعت مردمی و 
پرافتخار آب و فاضلاب کشور همواره وامدار تلاش متعهدانه و اثرگذار کسانی است 
که می کوشند با چراغ دانایی و خردورزی دست در دست مردم این دیار در مسیر 
حفاظــت و صیانت از دســتاوردهای این صنعــت آینده ای روشــن را بزنند. نیل به 
این هدف، نیازمند تعامل گسترده با شهروندن و افزایش دانش و رشد مسئولیت 
گاهی رسانی و آموزشی _  اجتماعی در قبال مسئله آب است که با اجرا فعالیت های آ

فرهنگی محقق خواهد شد.

بوشهر- زینب اشکن پور، خبرنگار یادگار 
امروز: شــهردار بوشهر در نشستی با حضور 
شــهرداری،  مناطــق  مدیــران  و  معاونیــن 
خواستار رفع مشکلات زیرساختی در سطح 
شــهر شد. حسین حیدری با بیان اینکه در 
سال جاری با ساخت حمام و سرویس های 
بهداشــتی ثابــت در پارک ها و نوار ســاحلی، 
مشــکل کمبــود ســرویس بهداشــتی شــهر 

باید برای همیشــه حل شــود، ادامه داد: نوســازی ســنگ جداول بلوارها، سنگفرش 
پیاده روهــا، دفــع آب هــای ســطحی، ایجــاد بــازار موقت، آســفالت خیابان هــا و معابر 
به ویژه شریان های اصلی شهر از جمله خواسته های بحق مردم است که امیدواریم 
در سال جاری با همت همکاران با جدیت بیشتری دنبال شود. حیدری با اشاره به 
لزوم تعویض درختان کنوکارپوس به ویژه در مکان هایی که به زیرساخت های شهری 
و منازل شهروندان آسیب می رسانند، خاطرنشان کرد: همچنین ساخت المان های 
جدید، تعمیر و نگهداری تاسیسات و مبلمان شهری، افزایش روشنایی معابر و پارک ها 
کید  و... از اولویت های معاونت خدمات شــهری باشــد. شهردار بوشــهر در ادامه با تا
بر اینکه بودجه محدود شهرداری بوشهر توانایی رفع همه مشکلات شهری را ندارد، 
تصریح کرد: تنها برای بهبود وضعیت آســفالت شهر به صدها میلیارد تومان بودجه 
نیاز اســت که با رقم کل بودجه همخوانی ندارد، بنابراین شــهرداری به دنبال ایجاد 

اولویت ها بر اساس خواست و فراوانی شهروندان است.

کید شهردار برای تسریع   تا
در توسعه زیرساخت های بوشهر 

از سوی شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور

 روابط عمومی شرکت آبفا استان بوشهر 
به عنوان برگزیده انتخاب شد 

قزوین- مصطفی مرادی، خبرنگار یادگار 
امــروز: رییــس کل دادگســتری قزویــن در 
راســتای رفــع موانــع  تولید و تحقق شــعار 
سال رئیس کل دادگســتری قزوین از یک 

واحدبزرگ صنعتی بازدید کرد. 
به گزارش خبرنگارما؛ در راســتای حمایت 
تولیدکننــدگان  و  از صنعتگــران  قضایــی 
بــا  و تحقــق شــعار ســال جهــش تولیــد 
مشارکت مردم حجت الاسلام مصطفوی 
نیا رئیــس کل دادگســتری اســتان قزوین 
بهمراه حســین رجبــی دادســتان قزوین، 
اقبالی بازرس قضایی و بازرس کل استان، 
کل صمــت، رضاصفــاری  رســتمی مدیــر 
مدیر عامل شــرکت شــهرک های صنعتی 
اســتان قزوین، بهرامی مدیر کل ســازمان 
زنــدان هــا و اقدامــات تأمینــی و تربیتــی، 
نادری مدیر کل گمرک و مسئولین قضایی 
شهرســتان آبیک از شرکت گلدیران تولید 
کننده ماشین لباس شویی و ظرفشویی، 
جاروبرقی شــارژی و مایکروویو مســتقر در 

شهرک صنعتی کاسپین بازدید کردند. 

جــی  برنــد  بــا  شــرکت  ایــن  محصــولات 
پلاس)Gplus( توزیع می شود به نوعی که 
در حال حاضر بالغ بر پنج میلیون از خانوار 
ایرانی از محصولات این شــرکت اســتفاده 

می کنند. 
رئیــس  نیــا  الاســلام مصطفــوی  حجــت 
بازدیــد  ایــن  در  اســتان  دادگســتری  کل 
اظهارداشــت: بایــد همــه مدیران اســتان 
برای رفع موانع تولید و تحقق شــعار سال 

تــلاش کنند.  وی تصریح کــرد: برای اینکه 
بتوانیم باری از دوش واحد های صنعتی 
مشــکل دار برداریــم، تصمیــم گرفتیــم به 
همــراه مدیــران دســتگاه هایی کــه واحد 
هــای تولیدی و صنعتی در آن حوزه درگیر 
هستند به صورت میدانی در این واحد ها 
حضور پیدا کرده و مشکلات آنان را بررسی 
کنیم.  وی افزود: در این راســتا شعبه ویژه 
ای برای رســیدگی بــه پرونده هــای واحد 

کم قضایی  های تولیدی و صنعتی در محا
استان دایر شده است. 

قزویــن  اســتان  دادگســتری  کل  رئیــس 
کــرد: بــا راه انــدازی ایــن شــعب  تصریــح 
مشکلات حوزه صنعت به صورت واحد در 
کمترین زمان رســیدگی خواهد شد تا این 
واحد ها بتوانند بدون مشکل به فعالیت 

خود ادامه دهند. 
مصطفــوی نیا یادآورشــد: مســئولان باید 
برای حل مشــکلات استان و تحقق شعار 
ســال اهتمام داشــته باشــند و نگاه ما نیز 
حل مشــکلات اســتان به خصوص واحد 
هــای تولیــدی بــرای توســعه اقتصــادی 

منطقه و تحقق شعار سال است. 
کنیــم مشــکلات  گفــت: تــلاش مــی  وی 
حقوقی را با نگاه ویژه بررســی کرده و ســایر 
چالــش هــا را رصد کــرده و برای رفــع آن به 

دیگر دستگاهها ارجاع دهیم.
این شــرکت با ســرمایه گذاري 22 میلیون 
دلاری زمینه اشتغال 200 نفر را فراهم کرده 

است.
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بازیکنپیشیناستقلالمعتقداستکهسرنوشت
رتبههایاولتاسومجدوللیگبرترفوتبالتا

هفتهپایانیغیرقابلپیشبینیاست.

ســید مهدی ســیدصالحیدرباره رقابت میلی متری 
اســتقلالو پرسپولیس بر ســر قهرمانی اظهار کرد: 
طبیعتاً قهرمان روز آخر مشــخص خواهد شــد. به 
خاطر یک امتیاز اختلاف بین استقلال و پرسپولیس 
احتمال لغزش دو تیم در یکــی از دیدارهای باقی 
مانده وجود دارد ولی بــه نظرم تا آخرین روز هیچ 

چیز مشخص نیست.
او ادامــه داد: هــر ۲ تیم در ادامه بــا تیم های در 
حال ســقوط بازی خواهند کرد. استقلال این هفته 
با نســاجی بازی می کند و پرســپولیس با استقلال 
خوزستان. آنها انتحاری بازی می کنند چون چیزی 
برای از دســت دادن ندارد و طبیعتاً هر دو تیم کار 

دشواری خواهند داشت.
سیدصالحی اضافه کرد: پرسپولیس به خاطر فوتبال 
مالکانه و نفراتی که در اختیار دارد کارش راحت تر 
وقتی تیم ها کام بک می زنند.چپ و راســت سرعتی کار ســختی دارد، خصوصاً از استقلال اســت. استقلال به دلیل نداشتن وینگر 

این پیشکسوت فوتبال مطرح کرد: دیدار با نساجی 
می تواند اســتقلال را به قهرمانــی نزدیک تر کند. 
نســاجی مقابل پرســپولیس هم فوق العــاده بود و 
حرکت انفرادی اورونوف باعث شکست این تیم شد. 
بــه نظرم تا هفته آخر احتمال قهرمانی برای هر دو 
تیم وجود دارد.او درباره جدال ســپاهان و تراکتور 
برای کسب سهمیه در لیگ برترو جام حذفی گفت: 
جام حذفی که جام شگفتی هاست. هر دو تیم پرمهره 
و پرهوادار هستند و با این حساب مدعی های اصلی 
جام حذفی محسوب می شوند. از زمانی که در کادر 
فنــی تراکتور تغییراتی ایجاد شــده این تیم نتایج 
خوبی گرفته و ســپاهان هم چند بازی اخیرش را 

نبرده و سومی این تیم به خطر افتاده است. 
مانند قهرمانی اســتقلال و پرسپولیس، باید تا آخر 
منتظر باشیم و ببینیم بین مورایس و مطهری کدام 

یک موفق می شوند.
سیدصالحی تصریح کرد: امیدوارم تیم ها با صلابت 
کارشان را انجام دهند و در نهایت هر تیمی مستحق 
قهرمانی به این عنوان دست پیدا کند. تیم هایی که 

شایسته حضور در لیگ برتر هستند باقی بمانند.

کار استقلال برای قهرمانی سخت تر از پرسپولیس است 

آگهی مفقودی
گواهی میشــود فاکتور اتاق به شــماره درخواست 140201812278 
و به شماره شاســی HE487999 و شماره فاکتور 14021511959 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
گواهــی می شــود فاکتــور بلوک ســیلندر به شــماره درخواســت 
140202353366 و به شــماره شاسی 81814859 و شماره فاکتور 

14021995537 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
گواهــی می شــود فاکتــور بلوک ســیلندر به شــماره درخواســت 
140202063059 و به شــماره شاسی FR505361 و شماره فاکتور 

14021772820 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
گواهی می شــود فاکتور اتاق به شماره درخواست 140202216466 
و به شماره شاسی FH366211 و شــماره فاکتور 14021953357 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
ســند کمپانی سایپا سواری مدل 1392 به شماره موتور 4892390 و 
شــماره شاسی NAS411100D1264064 و شماره پلاک 789 ص 

34 ایران 31 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

بدهیبیشاز۱۶میلیاردی
فدراسیونناشنوایان

از بدهی  رییس فدراسیون ناشنوایان 
بیــش از ۱۶ میلیــارد تومانــی این 
فدراســیون خبــر داد و گفــت: این 
بدهی  مربوط به فدراسیون قبل است 
و سبب شده از نظر اعتباری در اعزام 
تیم ها بــه تورنمنت های برون مرزی 

دچار مشکل شویم. 
مصطفی نکو نعل آزاد در گفت وگو با 
ایســنا، اظهار کرد: طی دو ماهی که 
ریاســت فدراسیون ناشنوایان را برعهده گرفتم مشکلات مالی سبب شده تا 
در اعزام برخی از رشته ها به مسابقات برون مرزی دچار مشکل شویم، البته 
کمبود اعتبارات تنها خاص این فدراســیون نیست و سایر فدراسیون ها نیز 
دغدغه اعتباری دارند. البته تفاوت فدراسیون ناشنوایان با سایر فدراسیون ها 
در جذب اسپانسر است که متاسفانه هیچ اسپانسری حاضر به سرمایه گذاری 
در ناشنوایان نیســت و این مساله سبب می شود که برای رفع دغدغه مالی 
خود از خیرین کمک بگیریم. وی یکی دیگر از مشــکلات این رشته را عدم 
درآمدزایی از طریق آموزش عنوان کرد و افزود: در ســایر فدراســیون ها با 
برگزاری دوره های آموزشی داوری، مربیگری و... درآمدزایی می کنند اما در 
این فدراسیون دوره ها به صورت رایگان برگزار می شود و هیچ درآمدزایی از 
برگزاری کلاس های آموزشــی نداریم. ما چند رشته ای هستیم و تنها منبع 
درآمدزایی فدراســیون از طریق اجاره زمین چمن فوتبال، استخر و کمک 
وزارت ورزش و جوانان اســت که چیزی حدود ۴۰۰ میلیون تومان می شود 
که این میزان مبلغ با اعزام های زیادی که ناشــنوایان در طول ســال دارد 
هم خوانی ندارد.نکو نعل آزاد میزان بدهی فدراسیون را بیش از ۱۶ میلیارد 
تومــان عنوان کرد و گفت: زمانی که فدراســیون را تحویــل گرفتم ۱۶.۵ 
میلیارد تومان بدهی داشــت که این بدهی ها مربــوط به خرید بلیت، رزرو 
هتل، هزینه ی رستوران، بیمه و... است که متاسفانه انباشته شده است. طی 
یک ماه گذشته سعی کردم بدهی ها را مدیریت کنم و مبلغ یک میلیارد آن 
را پرداخــت کردیم، البته این قول را می دهم که تا ۶ ماه آینده کل بدهی ها 
تســویه شود.رییس فدراسیون ناشنوایان تصریح کرد: این درست نیست که 
فدراســیون را با کلی بدهی به فرد دیگــری تحویل بدهیم، بلکه هر رییس 
فدراسیونی که می خواهد استعفا بدهد یا برود باید فدراسیون را بدون بدهی 
به فرد دیگر تحویل بدهد تا رییس فدراسیون به جای اجرای برنامه ها به فکر 
تسویه بدهی ها نباشد.وی تاکید کرد: زمانی که فدراسیون را تحویل گرفتم 
خبر داشــتم که با چه مشــکلات و ســختی هایی روبرو خواهم شد، وزارت 
ورزش به من حکم داده تا مشکلات را حل کنم. تلاش خواهم کرد در کنار 
اجرای برنامه ها مشــکلات را نیز به حداقل برسانم. نکو نعل آزاد در پایان در 
پاسخ به این پرسش که چقدر برای برگزاری بازی های آسیایی ناشنوایان از 
نظر اعتباری دچار مشــکل هستید؟ خاطرنشان کرد: در این مسابقات چون 
اســتاندار تهران رییس ستاد برگزاری اســت و تمام دستگاه های اجرایی در 
ستاد برگزاری مسوولیت دارند، هیچ نگرانی برای برگزاری بازی های آسیایی 

از نظر اعتباری نداریم و بودجه کافی برای برگزاری تزریق می شود.

جمعیت جهــان در حال تغییری عظیم اســت و 
زندگی انســان نسبت به گذشــته طولانی تر شده 
است. بر اساس گزارش ســازمان جهانی بهداشت، 
در سال ۲۰۲۰ میلادی تعداد افراد ۶۰ سال و بالاتر 
در سراســر جهان، از تعداد کــودکان کمتر از پنج 

سال، بیشتر بوده است. 
تنها در بریتانیا، بیش از ۱۱ میلیون نفر ۶۵ سال یا 
بیشتر از آن دارند و در ۱۰ سال آینده این تعداد به 
۱۳ میلیون نفر یا ۲۲ درصد از کل جمعیت افزایش 

خواهد یافت.
به همین دلیل اســت که یکی از موضوعات مرتبط 
با وضعیت ســلامت که اغلب نادیده گرفته می شود 
)به ویژه در زنان( بیش از همیشــه مورد توجه قرار 
گرفته اســت؛ یعنی پوکی اســتخوان و شکستگی 

استخوان.
آمارها حاکی از آن اســت که در سراســر جهان، 
بیماری پوکی اســتخوان سالانه باعث بیش از ۸.۹ 
میلیون شکســتگی می شود. به عبارت دیگر در هر 
سه ثانیه یک شکستگی ناشی از پوکی استخوان در 

جایی در جهان روی می دهد.
این بیماری بیش از ۲۰۰ میلیون زن را در سراســر 
جهــان تحت تاثیر قــرار می دهــد و تخمین زده 
می شــود که از هر ۳ زن بالای ۵۰ سال نیز ۱ نفر 
دچار شکستگی استخوان مرتبط با پوکی استخوان 

می شود.
مطالعــات همچنین نشــان داده اســت که پوکی 
استخوان یکی از دلایل مهم ناخوشی و مرگ و میر 

زنان در این گروه سنی است.
ë چراباافزایشســن،وضعیتســلامت

استخوانهابدترمیشود؟
در اســتخوان های ما ســلول های ویــژه ای به نام 
»استئوبلاست« وجود دارند که بافت استخوان های 

جدید را تشکیل می دهند.

در انتهای چرخه زندگی اســکلت ما نیز سلول های 
دیگری به نام »استئوکلاســت« وجــود دارند که 
بافت های اســتخوانی قدیمی و آسیب دیده را حل 
می کننــد تا بتــوان آن ها را بــا بافت های جدید و 

سالم تر جایگزین کرد.
یک عامل کلیدی در سلامت استخوان ها، برقراری 
توازن در فعالیت این دو نوع سلول است. یعنی اگر 
فعالیت آنها متعادل باشــد، هیچ تغییر مشکلی در 
بافت اســتخوان ها بوجود نخواهد آمد و بافت های 
جدید اســتخوانی بطور منظم جایگزین بافت های 

قدیمی می شوند.
معمولا تا ســن ۳۰ ســالگی فعالیت ســلول های 
»استئوبلاست« بیشتر اســت؛ به این معنی که ما 
بیشــتر از آنچه که از دســت می دهیم اســتخوان 

جدید می سازیم.
در واقع تا این ســال، ســلول های »استئوبلاست « 
در حال ساختن بافت اســتخوانی جدید، بازسازی 
اســتخوان های موجــود و ترمیم اســتخوان های 
آسیب دیده به کمک موادی هستند که از ترکیبی 
از کلســیم، کلاژن و ســایر مــواد ســازنده توده 

استخوان های ما بوجود آمده اند.
اما وقتی به سن ۳۵ سال رسیدیم، با شروع فعالیت 
سلول های »استئوکلاست « تراکم استخوان های ما 
و کیفیت آنها شــروع به کاهش می کند و این کار، 
هرســاله منجر به از دست دادن  حدود کمتر از ۱ 

درصد از بافت استخوانی بدن می شود.
این وضعیت به طور قابــل توجهی در زنان پس از 
یائسگی تشدید می شــود زیرا در این زمان، سطح 
استروژن تولید شده توسط بدن به طور چشمگیری 

کاهش می یابد.
به نظر می رســد که افت ســطح اســتروژن باعث 
کاهــش تعــداد استئوبلاســت ها و افزایش طول 
عمر استئوکلاســت ها می شــود و به همین دلیل 

ســلول های گروه دوم برای مدت طولانی تری فعال 
می مانند.

وضعیت )اســتئوپنی( زمانی پدیدار می شــود که 
ســطح خاصی از تراکم اســتخوان ها از بین رفته 
باشــد و اگر تراکم در استخوان های بخشی از بدن 
به قدری کاهــش یابد که اســتخوان ها به راحتی 
بشــکنند، آنگاه این وضعیت به »پوکی استخوان« 

تبدیل می شود.
ë نشانههایپوکیاستخوانچیست؟

متأسفانه پوکی اســتخوان هیچ علامتی را پیش از 
وقوع آن نشان نمی دهد و معمولا بصورت »اتفاقی« 
و زمانی تشــخیص داده می شــود که یک زن قبلًا 
دچار شکســتگی اســتخوان شده باشــد و سپس 

پزشک دستور اسکن  استخوان ها را بدهد.
همه زنــان مبتلا به »اســتئوپنی« نیــز به پوکی 
استخوان مبتلا نمی شــوند؛ اگرچه احتمال آن در 

میان آنها بالاست. 
سیگار کشــیدن و مشکلاتی مانند بیماری تیروئید 
و دیابت نیز می تواند منجر به تبدیل »استئوپنی« 
به پوکی اســتخوان شــود. مصرف برخی از داروها 
مانند اســتروئیدها نیز می توانند بر تراکم استخوان 

تأثیر بگذارند.

چگونه می توان از پوکی استخوان جلوگیری کرد؟
مانند همه اقدامــات پیشــگیرانه، هیچ وقت برای 
مراقبت از استخوان ها زود نیست. یک راه مهم برای 
محافظت از اســتخوان ها، خوردن یک رژیم غذایی 

متعادل، متنوع و غنی از کلسیم است.
اگــر لبنیات )شــیر، تخم مرغ، پنیــر( می خورید، 
احتمالا دوز کافی کلســیم را دریافت خواهید کرد. 
با این حال، اگر گیاهخوار هستید یا لبنیات مصرف 
نمی کنید، ممکن اســت نیاز به مصرف مکمل هایی 

داشته باشید تا سطح کلسیم بدنتان را بالا ببرید.
اما کلسیم به تنهایی نیاز استخوان های ما را برطرف 
نمی کند. بدن ما نیاز بــه تولید »ویتامین دی« از 
طریق قرار گرفتن در معرض نور خورشید نیز دارد.

اگرچــه کلســیم و »ویتامین دی« برای داشــتن 
استخوان هایی سالم مهم هستند اما ورزش، به ویژه 
فعالیت هایی که بر اســتخوان ها فشار وارد می کند 
ماننــد تمرینات مقاومتی پیشــرونده، می توانند با 
از پیشــرفت  تحریک فعالیت »استئوبلاســت ها« 
پوکی اســتخوان جلوگیری کنند و آن را به تاخیر 
بیندازد.این کار ســرعت تشــکیل اســتخوان های 
جدیــد را افزایش و آرایش کلاژن اســتخوان ها را 
تغییر می دهد که همگی باعث افزایش اســتحکام 

اسکلتی می شوند.
علاوه بر ایــن، مطالعات نشــان می دهد تمرینات 
مقاومتی که باعــث تقویت قدرت عضلانی و بهبود 
تعادل می شــود، به ما کمک می کنــد تا وضعیت 
بدنی سالمتری داشته باشیم و خطر کلی افتادن و 

شکستگی را کاهش می دهد.
با این حال باید توجه داشــت که پس از یائسگی، 
اثربخشــی ورزش و افزایش ســطح مــواد معدنی 
مورد نیاز استخوان، به شــدت به دسترسی کافی 
به کلسیم و »ویتامین دی« بستگی دارد، بنابراین 

مصرف مکمل ها اکیداً توصیه می شود.

چگونه می توان از پوکی استخوان در زنان جلوگیری کرد؟

خبر

بیرو در بازی با ســپاهان تا حدی مراعات کرد و 
البته خیلی تحت فشــار قرار نگرفت. در بازی با 
نساجی هم فشار روی دروازه سرخپوشان بیشتر 
شــد و او در پایــان بازی در ناحیه مچ دســتش 

احساس درد کرد.
علیرضــا بیرانوند بعــد از فیفــادی فروردین ماه 
بــا مصدومیت از ناحیه مچ دســت بــه تمرینات 
پرســپولیس برگشت؛ هر چند گفته می شد که او 
بــا درد جزئی در همین ناحیه به اردوی تیم ملی 
رفت و با فشــاری که روی دســتش آورد بعد از 
تــرک اردوی تیم ملی دیگر نتوانســت با دردش 
کنار بیاید و از این رو تصمیم گرفت مچ دســتش 
را گــچ بگیرد. او به توصیه پزشــکان باید حداقل 
سه هفته دســتش را در گچ نگه می داشت و دو 
تا ســه هفته هم برای تقویت آن تمرینات ویژه و 

فیزیوتراپی را در برنامه هایش قرار می داد.

 امــا بعد از عملکــرد نه چندان خــوب امیررضا 
رفیعی در بازی پرســپولیس بــا آلومینیوم اراک 
در رقابت های جام حذفی و حذف سرخپوشــان 
از جام حذفی، دیدار پرسپولیس و سپاهان بسیار 

حساس شد. 
در همین راســتا بیرو تحت فشار قرار گرفت که 
زودتر خودش را برای بازگشــت به میادین آماده 
کند و از ایــن رو او یک هفته تا ۱۰ روز زودتر از 
زمان در نظر گرفته شده استارت زد.بیرو در بازی 
با ســپاهان تا حدی مراعات کــرد و البته خیلی 

تحت فشار قرار نگرفت. 
در بــازی با نســاجی هــم فشــار روی دروازه 
سرخپوشــان بیشتر شــد و او در پایان بازی در 
ناحیه مچ دســتش احساس درد کرد؛ هر چند او 
در صحنه گل نســاجی هم دستانش را به سمت 
توپ نبرد و در این صحنه کاملا مشخص بود که 

او ترسید دستش را دراز کند. 
اما در بازی پرسپولیس با هوادار دروازه بیرو بارها 
تهدید شــد و او در چند صحنه مجبور شد به مچ 

دستش فشار بیاورد.
 به این خاطر اتفاقی که او ترســش را داشت رخ 
داد و حالا بیرو همان درد قبلی را در مچ دستش 

دارد.
 او فعــلا با این درد تا پایان فصــل مدارا خواهد 
کرد و بعــد از آن بایــد دوره درمانی جدیدی را 
برای بهبودی مچ دستش آغاز کند. در این میان 
تیــم ملی هم در تاریخ هــای ۱۶ و ۲۲ خردادماه 
آینده دو بازی رســمی با هنگ کنگ و ازبکستان 

خواهد داشت. 
بیرو اگر بخواهد در این دو بازی هم به میدان رود 
آن وقت ممکن است تمرینات آماده سازی تیمش 

را برای فصل آینده از دست بدهد.

 البته این در شرایطی است که بیرو در 
آینده مصدومیتش تشدید  بازی های 

نشود. 
قدر مســلم مربیان تیم 
ملی و پزشکان این تیم 
برای  را  بیرو  شرایط  نیز 

حضور در اردوی تیم ملی 
خواهند  بررســی  دقت  با 
فیفادی  ماجــرا  تــا  کرد 

گذشته تکرار نشود.

شاید بیرو برابر هنگ کنگ و ازبکستان غایب باشد

بیرانوند بازی های خردادماه را هم از دست داد؟ 

نمک و شــکر را قاتلان سفید ســلامت می دانند و 
در بســیاری از متون علمی و بهداشتی بسیاری از 
متخصصان از مضرات این دو برای سلامت عمومی 
نوشته  و به ترک مصرف این دو ماده توصیه کرده اند، 
اما تا کنون کمتر به اثرات مخرب ترک کامل نمک 
بر سلامت عمومی و تاثیر آن بر اندام های گوناگون 

اشاره شده است.
چاشنی رایجی است که تقریبا در همه فرهنگ های 
غذایی در سراسر دنیا استفاده می شود، نمک نقشی 
حیاتی در افزایش طعم و حفظ غذا دارد. با این حال، 
در سال های اخیر، نگرانی ها در مورد مصرف بیش از 
حد نمک و تأثیر آن بر ســلامت، بسیاری از افراد را 
بر آن داشــته است تا به فکر کاهش یا حذف کامل 

نمک از رژیم غذایی خود باشند. اما حذف نمک به 
نظر کاری چندان عاقلانه نمی رسد و رعایت اعتدال 
در مصرف آن از سوی متخصصان توصیه شده است، 
چــرا که حذف کامل نمک از رژیم غذایی می تواند 
عواقب قابل توجهی بر ســلامت و تندرستی داشته 

باشد.
عدم تعادل الکترولیت ها و خطر تشنج: نمک یا کلرید 
سدیم از یون های سدیم و کلرید تشکیل شده است 
که الکترولیت های ضروری برای حفظ تعادل مایعات، 
عملکرد اعصاب و انقباض عضلات در بدن هستند. 
هنگامی که مصرف نمک به شــدت کاهش یابد یا 
کنار گذاشته شــود، عدم تعادل الکترولیت ممکن 
اســت رخ دهد که منجر به علائمی مانند گرفتگی 

عضلات، ضعف، ســرگیجه و حتی در موارد شدید 
تشــنج می شود.افت فشار خون و خطر افت فشار و 
غش: ســدیم با کمک به کنترل تعادل مایعات در 
بدن، نقش مهمی در تنظیم فشار خون دارد. هنگامی 
که مصرف نمک محدود شــود، ممکن است سطح 
فشار خون کاهش یابد، که می تواند برای افراد مبتلا 
به فشار خون بالا مفید باشــد. با این حال، سطوح 
پایین سدیم بیش از حد می تواند منجر به افت فشار 
خون یا فشار خون پایین شود و در نتیجه علائمی 

مانند سبکی سر، خستگی و غش ایجاد کند.
کم آبی و خطر برای ســلامت عمومی: نمک نقش 
کلیدی در تنظیم تعــادل مایعات در بدن دارد و به 
حفظ سطح مناسب هیدراتاسیون )آبرسانی( کمک 

می کنــد. وقتی مصرف نمک محدود باشــد، بدن 
ممکن اســت آب اضافی را از طریق ادرار دفع کند 
و در صورت عدم مصرف مایعات کافی منجر به کم 
آبی بدن شود. کم آبی بدن می تواند علائمی مانند 
تشنگی، خشکی دهان، خستگی و کاهش خروجی 
ادرار را ایجاد کند که ســلامت عمومی را به خطر 
می اندازد.اختــلال در جذب مــواد مغذی و عواقب 
جدی برای عملکرد تیروئید: نمک در تسهیل جذب 
برخی مــواد مغذی مانند کلرید و ید در دســتگاه 
گوارش نقــش دارد. محدود کــردن مصرف نمک 
ممکن است جذب این مواد مغذی ضروری را مختل 
کند و به طور بالقوه منجر بــه کمبود این مواد در 
بدن در طول زمان شود. کمبود ید، به ویژه، می تواند 
عواقب جدی برای عملکرد تیروئید و سلامت کلی 

داشته باشد.
بی مزه گی غذا و خطر بی اشتهایی: نمک یک تقویت 
کننده طعم اولیه در بسیاری از غذاها است که باعث 

تحریک گیرنده های طعم می شــود و غذا را خوش 
طعم تر می کند. حذف کامــل نمک از رژیم غذایی 
می تواند منجر به وعده های غذایی ملایم و بی طعم 
و کاهش اشتها شود که پیروی از رژیم غذایی بدون 
نمک را در دراز مــدت چالش برانگیز می کند. این 
می تواند منجر به نارضایتی از انتخاب غذا و کمبود 
مــواد مغذی بالقوه در صورت عدم رعایت یک رژیم 

غذایی متنوع و متعادل شود.
تاثیر منفی بر تراکم استخوان: سدیم در متابولیسم 
اســتخوان نقش دارد و مصرف بیش از حد سدیم با 
دفع کلسیم و تحلیل استخوان در طول زمان مرتبط 
است. در حالی که کاهش مصرف نمک می تواند با 
کاهش دفع کلسیم از طریق ادرار فواید بالقوه ای برای 
سلامت استخوان داشته باشد، حذف کامل نمک از 
رژیم غذایی ممکن اســت ضروری نباشد و به طور 
بالقوه اثرات منفی بر تراکم و اســتحکام استخوان 

داشته باشد.

در حالی که کاهش مصرف نمک می تواند فوایدی 
برای افراد خاص داشته باشد، حذف کامل نمک از 
رژیم غذایی توصیه نمی شود و می تواند عواقب قابل 
توجهی بر سلامت و تندرستی داشته باشد. اعتدال 
امری کلیدی است و رعایت تعادل بین افزایش طعم 

و سلامت کلی هنگام مصرف نمک ضروری است. 

سلامت

قاتلان سفید سلامت را بشناسید
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مدیر کل دفتــر نظارت بر بهره بــرداری فاضلاب 
شــرکت مهندســی آب و فاضلاب کشــور با بیان 
اینکه "در سال ۱۴۰۳ رفته رفته پساب استان های 
مختلف وارد بورس می شود"، گفت: قرار است عرضه 
پســاب در بورس به تمام کشور تسری پیدا کند و 

استان به استان این اتفاق مهم اجرایی شود.
به گزارش تسنیم، ســید مرتضی احتشامی، مدیر 
کل دفتر نظارت بر بهره برداری فاضلاب شــرکت 
مهندســی آب و فاضلاب کشــور، اظهار داشت: در 
هفته ای که گذشــت پســاب تولیدی تصفیه خانه 
فاضلاب جنوب تهران در بورس انرژی عرضه شــد 

که مورد استقبال صنایع قرار گرفت.
وی افزود: ورود پساب به بورس انرژی اتفاق بسیار 

خوبی برای بخش آب کشور است چرا که با توسعه 
اســتفاده از پســاب در بخش صنعت، برداشت آب 
کمتری از منابع زیرزمینی توســط صنایع صورت 

خواهد گرفت.
احتشــامی با بیان اینکه "پیــش از این تخصیص 
پساب به صنایع با قیمتی توافقی صورت می گرفت"، 
گفت: در عرضه پســاب در بورس انــرژی، میزان 
قیمت بستگی به قیمت بورس دارد و کشف قیمتی 

واقعی در فضای رقابتی خواهد شد.
وی ادامه داد: شــرکت های آب منطقه ای باید چاه 
هایی که در اختیار صنایع داده شــده را مســدود 

کنند تا صنایع به مصرف پساب روی آورند.
مدیر کل دفتــر نظارت بر بهره بــرداری فاضلاب 

شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور خاطرنشان 
کرد: با توجه به دستوری که وزیر نیرو داده که آب 
زیرزمینی صنایع از آنها گرفته شــود، شــاهد رشد 

استفاده از پساب در بخش صنعت خواهیم بود.
وی افزود: عرضه پســاب در بورس با عرضه بخشی 
از پساب تولیدی تصفیه خانه فاضلاب جنوب تهران 
آغاز شد، اما این کار در سراسر کشور تسری خواهد 
یافت و در سال 1403 رفته رفته پساب استان های 

مختلف وارد بورس می شود.
احتشــامی تصریح کرد: قرار است عرضه پساب در 
بورس به تمام کشور تســری پیدا کند و استان به 
اســتان این اتفاق مهم اجرایی شود؛ از اینرو مقرر 
شــده میزان پساب مازاد در هر استان اعلام شود و 

صنایعی که در آن اســتان به  این پساب نیاز دارند، 
پســاب مورد نیاز خود را از طریق بورس خریداری 

کنند.

رویداد دیجیتال ســاز میدان هــای نفتی و گازی 
با هدف شناســایی بازیگران توانمند زیســت بوم 
فناوری و نوآوری کشور همسو با دیجیتال سازی 

1۵ میدان نفت و گاز کشور طراحی شد.
بــه گزارش مهــر، ســیدمهدیا مطهــری، مدیر 
پژوهش و فناوری شــرکت ملی نفــت ایران در 
دومین رویداد رقابتی مهندســی نفت تندگویان 
کــه با همکاری دانشــگاه صنعت نفت، شــرکت 
ملی مناطق نفت خیز جنوب و شــرکت ملی نفت 
ایران برگزار شد، بیان کرد: رویداد دیجیتال سازی 
میدان هــای نفتــی و گازی با هدف شناســایی 
بازیگران توانمند زیســت بوم فنــاوری و نوآوری 
کشور همسو با دیجیتال سازی 1۵ میدان نفت و 

گاز کشور طراحی شد.
وی افــزود: انتظــار مــی رود که شــرکت های 
دانش بنیــان توانمنــد، اعضای هیــأت علمی و 
گروه های دانشــجویی که علاقه، انگیزه و توانایی 
لازم را برای ایفای نقش فعال در دیجیتال سازی 

میدان های نفت و گاز دارند، شناسایی شوند.
مدیر پژوهش و فناوری شــرکت ملی نفت ایران 
گفت: پس از شناســایی برگزیدگان، انتظار داریم 
که گروه های برتر با همکاری شــرکت ملی نفت 
ایران و شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب وارد 
گفت وگو شــده و میدان های مشــخصی را مورد 

مباحثه قرار دهند.
زمینــه گفت وگو ســبب شــکل گیری  ایجــاد 

پروپوزال های پژوهشی و فناورانه شود و با امضای 
قرارداد در این حوزه شاهد حرکتی منسجم برای 

دیجیتال سازی میدان های کشور خواهیم بود.
مطهری یادآور شــد: شــرکت ملی نفت ایران و 
زیســت بوم فناوری باید از تــوان، امید، دانش و 
انرژی دانشــجویان حداکثر استفاده را ببرد. این 
شــرکت با مشارکت در این رویداد، فضای لازم را 
به منظور رشد خلاقیت و توانمندی جوانان نخبه 

کشور فراهم خواهد کرد.
بین المللــی،  موفــق  تجربیــات  اســاس  بــر 
دیجیتال سازی میادین نفت و گاز می تواند منجر 
بــه افزایش تولید نفــت و گاز شــود، همچنین 
هزینه های ســرمایه ای و عملیاتی را به واســطه 
توانمندی هایی که در این فناوری های وجود دارد 

به شکل ملموسی کاهش می دهد.

طبقگزارشماهانهاوپکازبازارنفتکهدرروز
سهشنبهمنتشرشدکلتولیدنفت۱۲عضواین
گروهدرماهآوریلبهطورمتوسطبرابربا۲۶.۵۸ 
میلیونبشکهدرروزبودهاست،یعنی۴۸هزار

بشکهدرروزپایینترازماهمارس.

به گزارش اویل پرایس، گزارش ماهانه اوپک نشــان 
می دهد تولید نفت خام این گروه ۴۸۰۰۰ بشــکه 
در روز در آوریل نســبت به ماه مارس کاهش یافته 
است.  اجلاس حساس ائتلاف اوپک پلاس دو هفته 
دیگر برگزار می شــود تا در مورد ســطح تولید این 

ائتلاف پس از ماه ژوئن تصمیم گیری شود.
طبق گزارش ماهانه اوپــک از بازار نفت که در روز 
سه شنبه منتشر شــد کل تولید نفت ۱۲ عضو این 
گروه در ماه آوریل به طور متوســط برابر با ۲۶.۵۸ 
میلیون بشــکه در روز بوده اســت، یعنی ۴۸ هزار 
بشکه در روز پایین تر از ماه مارس. تولید نفت ایران 
که از قرارداد کاهش تولید معاف شده افزایش یافته 

و تولید در نیجریه، عراق و ونزوئلا که آن هم معاف 
از ســهمیه تولید اوپک پلاس بــوده، کاهش یافته 

است.
طبق این گزارش اوپک، تولید نفت اعضای غیر عضو 

اوپک در ائتلاف اوپک پلاس ۱۹۸ هزار بشکه در روز 
در آوریل کاهش یافته و به ۱۴.۴۴ میلیون بشکه در 

روز رسیده است.
اوپک در گزارش خود اعلام کرد از این به بعد تمرکز 
ایــن گروه بر تقاضای نفت خــام اعضای غیر اوپک 

خواهد بود.
در میان اعضای اوپک، عربستان به عنوان بزرگترین 
تولیــد کننده این گروه همچنان به تعهد خود برای 
تولید ۹ میلیون بشــکه در روز پایبند اســت. تولید 
نفت عراق ۳۲ هزار بشــکه در روز در آوریل نسبت 
به ماه قبل از آن کاهش یافته اســت. دومین تولید 
کننده بزرگ اوپک مازاد تولید در ماه های گذشته را 

با کاهش تولید جبران می کند.
در میان اعضــای غیر اوپک ائتــلاف اوپک پلاس، 
تولید نفت روسیه ۱۵۴ هزار بشکه در روز در آوریل 
کاهش یافته که نتیجه کاهش ظرفیت پالایشی این 
کشور به دنبال حمله اوکراین به پالایشگاه های آن 

بوده است.

مدیر کل دفتر نظارت بر بهره برداری فاضلاب کشور:

پساب استان های مختلف وارد بورس می شود

طراحی رویداد دیجیتال ساز ۱۵ میدان  نفتی و گازی کشور

گزارش ها نشان داد؛

مدیرکل دفتر تخصصی ارزیابی انطباق انرژی کاهش تولید نفت اوپک قبل از اجلاس اوپک پلاس
سازمان ملی استاندارد مطرح کرد؛

اجبار الصاق برچسب انرژی
حربه ای برای مهار مصرف

برچسب انرژی برای ۳۳ کالای 
اســتاندارد   ۲۳ شــامل  برقی 
اســتاندارد   ۱۰ و  مشــمول 
اجرای  مقررات  مشــمول  غیر 

اجباری است.
است  لیبلی  انرژی  برچســب   
که معمولا بــر روی اکثر لوازم 
و  می شــود  دیده  الکترونیکی 
روی ایــن برچســب اطلاعات 
مهمــی درباره میــزان مصرف 

برق دســتگاه، مدل دستگاه، شرکت ســازنده و سایر موارد روی آن 
قــرار گرفته و این اعــداد و اطلاعات از بین حــروف A تا G روی 

برچسب نوشته می شوند.
محمدســجاد گازر مدیرکل دفتر تخصصی ارزیابی انطباق انرژی و 
محیط زیست سازمان ملی اســتاندارد، این سازمان و وزارتخانه های 
نیرو و صمــت را از جمله نهادهای مربوطه و یا مجری اســتاندارد 
برچسب انرژی برای ۳۳ کالای برقی ذکر کرد و گفت: تامین اعتبار 
و بروزرســانی اســتانداردهای قدیمی از ملزومات اجرایی شدن این 

استانداردها است.
به گزارش ایرنا، گازر با اشاره به ماده ۱۱ قانون اصلاح الگوی مصرف 
انــرژی افزود: اعضاء کارگروه مــاده ۱۱ قانون اصلاح الگوی مصرف 
انرژی به ویژه سازمان ملی استاندارد، وزارت نیرو و وزارت صمت از 
جمله نهادهای مربوطه و یا مجری اســتاندارد برچسب انرژی برای 
۳۳ کالای برقی شامل ۲۳ اســتاندارد مشمول و ۱۰ استاندارد غیر 

مشمول مقررات اجرای اجباری هستند.
مدیرکل دفتر تخصصی ارزیابی انطباق انرژی و محیط زیست گفت: 
مســئولیت اجرای دقیق و به موقع استانداردها با واحدهای تولیدی 
مشــمول اســت، این در حالی اســت که نظارت بر حســن اجرای 

استانداردها بر عهده سازمان ملی استاندارد ایران است.
وی افزود: با توجه به تنوع و تعدد عوامل موثر بر تعیین بودجه مورد 
نیاز برای اجرای دقیق استانداردها، دفتر انرژی امکان برآورد بودجه 
مورد نیاز برای نظارت بر اســتانداردهای مصــرف انرژی تجهیزات 

انرژی بر برقی را ندارد.
گازر تصریــح کرد: با توجه به اینکه شــرط اجــازه تولید و فروش 
تجهیزات انرژی بر مشــمول، کســب رتبه های انــرژی مجاز مطابق 
اســتاندارد مرتبط اســت، همواره نمونه های تولیدی، تحت کنترل 

واحدهای تولیدی و نمونه برداری سازمان ملی استاندارد قرار دارد.
وی اظهارداشت: بر این اساس در صورتی که نتایج رتبه انرژی نمونه 
محصول تحت آزمــون با رتبه درج شــده در پروانه کاربرد علامت 
استاندارد و با نمونه برداری های سالیانه سازمان انطباق نداشته باشد، 
طبق روش اجرایی مرتبط نســبت به تذکر، اخطار به واحد تولیدی 

یا تعلیق و ابطال پروانه کاربرد علامت استاندارد اقدام خواهد شد.
گازر افزود: بنابراین فعالیت ها و اقدامات قانونی رایج بازدارنده است 
و واحدهای تولیدی مشــمول، همکاری مناسبی با سازمان در این 

زمینه دارند.
مدیــرکل دفتر تخصصی ارزیابی انطباق انرژی و محیط زیســت در 
واکنش به اینکه از منظر کمی و کاســتی آیا این استاندارد به ورود 
مجلس نیاز دارد، اظهار داشــت: با توجه به این که ۱۰ اســتاندارد 
مصــرف انرژی تجهیزات انرژی بر برقی تاکنون تدوین ولی به دلایل 
مختلف به ویژه »فقدان آزمایشــگاه های تایید صلاحیت شده کافی 
در کشــور« و »کمبــود منابع مالی و کارشــناس متخصص« اعلام 
اجرای اجباری نشده و از طرفی نظارت بر حسن اجرای استانداردها 
در ادارات کل استاندارد اســتانی و ستاد منابع و بودجه بیشتری را 
می طلبد لذا در این زمینه مجلس شــورای اســلامی می تواند نقش 

ایفا کند.
وی خاطرنشان کرد: در حوزه اجرا مشکل اصلی اطلاعات مربوط به 
مقدار تولید این تجهیزات است که وزارت صمت مسئولیت اعلام را 

بر عهده دارد تا میزان اثربخشی استانداردها مشخص شود.
گازر افزود: همچنین مشــکل عمده، عدم بروزرسانی استانداردهای 
تدوین شــده است که بعضا بیش از ۱۵ سال از تدوین آنها می گذرد 
و تاکنون مورد بازنگری قرار نگرفته اند که این اشــکال و کاستی در 
دوره جدید تحولی ســازمان با جدیــت و با همکاری وزارت نیرو در 

حال انجام است.
برچسب انرژی لیبلی است که معمولا بر روی اکثر لوازم الکترونیکی 
دیده می شــود و روی این برچســب اطلاعات مهمی درباره میزان 
مصرف برق دستگاه، مدل دستگاه، شرکت سازنده و سایر موارد روی 
آن قرار گرفته و ایــن اعداد و اطلاعات از بین حروف A تا G روی 

برچسب نوشته می شوند.

خبر

حل جدول شماره 612

افقی :
 1 - بیماری چینی

2 - جای سیر
3 - زیر خاك پنهان كردنبدهی

4 - نشاط، شادمانی خواهر پدر، از اقوام نزدیک
5 - داد باخته پهلوان

6 - از حــروف مقطعــه قرآن مردمــان، مردمک 
چشم

7 - حرف انتخاب، بله آلمانی، حرف گزینش سد 
شده، بسته شده، بازداشت شده

8 - موعود نیمه كاره هدایت كردن
9 - نقش و نگار دارطایفه ایرانی، قوم غیور

10 - گل ساختمانی
11 - بست

عمودی :
1 - خرگوش
2 - یار دریا

3 - داور، در دادگاه داده مــی شــود، آخریــن 
ساخته مسعود كیمیایی گم وارونه

4 - كســی كه وصیــت كننده او را بــرای اجرای 
وصیت خود تعیین كند ناسیونال

5 - برادر پدربارانها
6 - ســم ها، باد كشنده، باد زهر آلود، جمع سم 

گرداب، گل
7 - روزنامــه ژاپنــی، پر تیراژ تریــن روزنامه 

ژاپن حرف همراهی عرب
8 - ســنگ انداختن دســت و پایی كه بی حركت 

باشند
9 - عضو بالا نشین، رازصف

10 - مردد
11 - خط سیر سیارات

متوسط بارش های امسال جدول شماره 613
به شرایط نرمال رسید

با وجود آنکه ۹ اســتان با افت بیش از ۱۰درصدی بارش ها 
نسبت به شرایط نرمال مواجه اند، متوسط بارش های امسال 
پس از گذشــت ۲۳۲ روز از ســال آبی، به شرایط نرمال 

رسید.
به گزارش تســنیم، بارش های قابل توجه و مناسب بهاری، 
تا حد زیادی خشــکی پاییز و زمستان سال قبل را جبران 
کرده و پس از گذشت 232 روز آمار منفی بارش ها نسبت 
به شرایط نرمال )متوسط 55 ساله(، شاهد رسیدن متوسط 

بارش های سال آبی جاری به شرایط نرمال هستیم.
بر اســاس جدیدترین آمار ارائه شــده از ســوی شــرکت 
مدیریت منابع آب ایران، از ابتدای سال آبی جاری )شروع 
مهر 1402( تا بیست ودوم اردیبهشت ماه امسال، بارش های 
ایران به 226.7 میلیمتر رســید که نســبت به بارش های 
225.1 میلیمتری در مدت مشابه آمار متوسط بارش های 

55 ساله کشور، رشدی یک درصدی را نشان می دهد.
این درحالی اســت کــه در تمامی 232 روز گذشــته از 
ســال آبی جاری، بارش های کشور نسبت به آمار متوسط 
درازمدت کاهشی بوده است و بارش های اخیر موجب شد 
تا آمار بارش های کل به آمار بارش های نرمال کشور برسد.

با این حال، پراکنش بارش ها در تمامی کشــور یکســال 
نیســت و در 2 اســتان قزوین، تهران با بیش از 20 درصد 
افت بارش ها و در 7 استان بوشهر، سمنان، فارس، خراسان 
رضوی، زنجان، چهارمحال وبختیاری و البرز با بیش از 10 

درصد افت بارش مواجه ایم.

آگهی مفقودی
شماره  به  و   142400۷0 شاسي  شماره  به   40۵ پژو  خودرو  مالك  آبادی  حفظ  هاشمی  حوروش  سیده  اینجانب 
موتور124۸4110۷02 بعلت فقدان اسناد فروش تقاضاي رونوشت المثني مذكور را نموده ام.لذا چنانچه هركس ادعایي در مورد 
خودروي مذكور دارد ظرف 10 روز به دفتر حقوقي شركت ایران خودرو واقع در كیلومتر 14جاده مخصوص تهران كرج شهرك 

پیكانشهر ساختمان سمند طبقه 1 مراجعه نماید. بدیهي است پس از انقضاي مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

آگهی مفقودی
سندکمپانی و شناسنامه مالکیت سواری پژو 40۵ مدل 1396 به رنگ زرد خورشیدی با نوار شطرنجی 
شاسی  شماره  به    124K1124213 موتور  شماره  به  پلاک 464 ت 39-ایران 46  شماره  به  مشکی 

NAAM11VE4HK012671 متعلق به محمد کاظمی نودهی مفقود وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
ساختمان های فاقد سند رسمی

نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های سند رسمی 
مصوب 1390.09.20 و برابر رأی شماره 140360310014000364 - 1403.01.20 هیات 
مستقر در واحد ثبتی جویبار به کلاسه پرونده شماره 1402114410014000694 ماده یک 
قانون مذکور، تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی رضا محمديان بیزکی فرزند حیدر نسبت 
به شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت 20۷.1۸ مترمربع قسمتی از 
پلاک -- فرعی از 10- اصلی واقع در قریه جویبار - شهرک سپاه کوچه فردیس بخش هفت 
ثبت جویبار خریداری از علی صادقی سراجی محرز گردید. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آیین نامه مربوطه این 
آگهی در دو نوبت به فاصله 1۵ روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار در شهرها منتشر و 
در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته 
باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نماید در غیر 
اینصورت اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نمی باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403.02.29    تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403.03.12

سقا قاسمی - رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان جويبار

شناسه آگهی : 171۵۵1٢
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حفاظتفنیازیکاثرتاریخیازمهمترین
اقداماتیاستکهدربیشــترموزههااجرا
میشودتاضمنمحافظتوافزایشطولعمر
یکاثر،امکاننمایشآناثرنیزفراهمشود؛
اقداماتیکههموارهپشتدرهایبستهانجام
آن دیدن شانس بازدیدکنندگان و میشود
راندارند.بااینحال،موزه»ملیملک«این
فرصترادریکبازهزمانیبســیارمحدود،

برایعلاقمندانفراهمکردهاست.

حاج حســین ملک، واقف و بنیانگــذار کتابخانه و 
موزه ملی ملک اســت. موزه ای که نخســت، آثاری 
از جمله نســخ خطی، سکه ها، نقاشی ها، آثار لاکی، 
خوشنویســی، تمبر و نگارگری را که او به دقت به 
شــکل مجموعه جمع آوری کرده بــود به نمایش 
می گذاشت، اما به مرور و بنابر وصیت او، آثار دیگری 
گردآوری شد تا در این موزه نگهداری و نمایش داده 
شــود. بر اساس وصیت و وقف نامه های باقی مانده از 
مرحوم ملک، مقرر شــده است نیم عُشر )۵ درصد( 
از عوایــد خالص ســالانه موقوفــات او برای خرید 
کتــاب و لوازم موزه اختصاص یابد. از ســوی دیگر 
مــوزه و کتابخانه ملی ملک مجموعه های اهدایی از 
آثار ارزشــمند تاریخی را نیز تحت شرایطی خاص 
می پذیرد، اما این آثار برای وارد شــدن به این موزه 

باید از چه مسیری گذر کنند؟
همین ســوال کوتاه بهانه ای برای شکل گیری تور 
»بازدید از نادیده های یک موزه«، آن هم در آستانه 
روز جهانی موزه )۱۸ می( شــد تا افراد بیشــتری 
بتوانند در مدت زمان مشخصی در جریان روند ورود 
یک اثر تاریخی به موزه قرار گیرند.  مسیر آغاز این 
تور برخلاف یک بازدید عادی از یک موزه، درســت 
از جایی شروع می شــود که در شرایط عادی ورود 
به آن جزئی از ممنوعه ها قلمداد می شــود. در واقع، 
بازدیدکننده به جای آنکه تنها آثار نمایش داده شده 
در سالن های موزه را ببیند، به دیدن بخش های فنی 

و حفاظتی موزه ملک هدایت می شود.  
بازدید از موزه با معرفی خاندان و تبار حاج حسین 

ملک، شرح زندگی او و توضیحاتی درباره وقفیاتش 
آغاز می شود. بازدیدکننده  در این بخش ماکتی از او 
و اتاقی که سعی شــده است مشابه خانه او در بازار 
بین الحرمین تهران ســاخته شود، می بیند و سپس 
برای دیدن »نادیده ها« به زیرزمین موزه راهنمایی 
می شــود. با ورود به زیرزمیــن و پس از گذر از یک 
سالن بزرگ، که معمولا پذیرای نمایشگاه های موقت 
مجموعه اســت، یک در فلزی بزرگ و قطور مقابل 
دیدگان شــما ظاهر می شود. دری که ابعاد و شکل 
آن اهمیت جایی را که قرار اســت به آن وارد شوید، 
به رخ می کشد. »اداره اطلاعات فرهنگی و حفاظت 
فنی کتابخانه و موزه ملی ملک« نام کامل بخشــی 
اســت که نادیده های موزه شامل آزمایشگاه، کارگاه 
مرمت، کارگاه صحافی و بخش مستندنگاری را در 

خود جای داده است.  
پــس از گذر از این در آهنی، لازم اســت کاورهای 
پلاستیکی روی کفش ها پوشید تا کمترین آلودگی 

وارد این بخش از موزه شود.
نخستین بخشــی که بازدید می شــود، آزمایشگاه 
اســت. جایی که یک اثر تاریخی به محض ورود به 
آنجا فرستاده می شود تا آســیب های احتمالی آن 
بررســی شــود. در این بخش، مانند هر آزمایشگاه 
دیگری اولین چیزی که توجه را جلب می کند، بوی 
مواد مخصوصی است که برای بررسی آثار استفاده 
می شود. آزمایشگاه، اتاقی کوچک با کاشی های سفید 
رنگ و تجهیزات مخصوصی مانند میکروســکوپ، 

شیشه هایی پر از مواد شیمیایی است. در این بخش، 
ابتدا قســمت های مختلف از یک اثر، نمونه برداری 
شده و سپس آزمایش می شود تا آسیب شناسی شود. 
از آنجایی که بخش عمده ای از آثار این موزه را نسخ 
خطی تشکیل داده است، توضیحاتی که مسئول این 
بخش بیان می کند بیشــتر به همین آثار معطوف 
اســت.  محدثه حسینی صومعه ـ دکترای مرمت و 
کارشناس آزمایشگاه موزه ملک ـ لکه های روی کاغذ 
یکی از نسخی را که در حال کار روی آن است، نشان 
می دهد و می گوید: »این لکه ها قارچ و کپک هستند 
که پس از حمله به آرشــیوهای کاغذی، ابتدا باعث 
ایجاد رنگ های مختلفی روی آن شده و سپس سبب 
خوردگی و از بین رفتن کاغذها می شوند. این موارد 
در آزمایشگاه بررسی می شود و سپس برای رفع آنها 
راهکارهــای درمانی خــود را به بخش مرمت اعلام 

می کنیم.«
روند کار او به این صورت است که تمام نمونه هایی 
را که از آســیب های یک اثر برداشــته می شود، با 
شماره اموال آثار روی استندهای مخصوص نگهداری 
می کند تا مشــخص شــود آزمایش با چه موادی و 
در چه تاریخی انجام شده اســت و تمام این موارد 
در شناسنامه اثر قید می شود.این نمونه سپس زیر 

میکروسکوپ بررسی می شود.
نگهداری و مرمت غیراصولی آثار، یکی از عوامل بروز 
آسیب در آنها بوده است و حتی باعث می شود یک 
اثر تاریخی محل زندگی حشــراتی شود که در گذرِ 
زمان، خودشان بازمانده ای از یک دوره تاریخی شوند!
روی یکی از میزهای آزمایشگاه، حشره کوچکی که 
دیدن آن با چشــم غیرمسلح به سختی امکان پذیر 
است، جا خوش کرده؛ حشره ای که به گفته مسئول 
آزمایشــگاه از لابه لای کاغذهای یک نسخه خطی 

مربوط به دوره صفویه پیدا شده است.
حشرات، فضله موش و... چیزهای دیگری هستند که 
از درون یک اثر تاریخی خارج می شــوند تا اثری که 
قرار است وارد مخزن یا بخش نمایش شود، عاری از 
هر مشکلی باشــد که ممکن است به دیگر آثار هم 

انتقال دهد.

میراث فرهنگی

بخش های فنی و حفاظتی یک موزه  تماشایی شد

بازدید از نادیده های  موزه» ملک«

  شنبه29اردیبهشتماه 1403 شماره1542

نارنجستان قوام شیراز؛

 دوستی عطر بهار و نارنج

در  نیست  مهم  وقت ها  بعضی 
تاریخ یک بنا چه  گذشته و چه 
کســی در آن مُرده یا به دنیا 
آمده. زیبایی باغ نارنجســتان 
یک تنه حریف تمام چیزهایی 
در  می خواهد  دلتان  که  است 
ســفر با آن ها مواجه شــوید: 
عطر نارنج، گل های رنگارنگ، 
و حوض  درختــان سرســبز 

و فواره هایی که فضایی صمیمی ســاخته  اســت. تماشــای خانه باغ 
نارنجستان قوام حس وحال عجیبی دارد، حسی قدیمی و آشنا از عطر، 
رنگ و زیبایی؛ انگار اینجا یک مهمانی است که همه به آن دعوت اند.

پایتان به خیابان معروف لطفعلی خان که رســید، باغ نارنجستان قوام 
را ندیده برنگردید. 

این بنا یک خانه باغ بســیار بزرگ اســت که از باغی پر از درخت های 
نارنج و عمارتی بسیار زیبا تشکیل شده است.

 این بــاغ و بنای تاریخی در دوران قاجار توســط خاندان قوام الملک 
ســاخته شد و ساخت آن سالیان سال زمان برد، برای همین به این بنا 

خانه قوام هم گفته می شود.
شــهرت اصلی این باغ به خاطر درختان نارنج آن اســت که وقتی در 
فصل بهار آن جا باشــید، ناخواسته نفســی از ته دل می کشید و حس 
می کنید هوای اطرافتان کمی ســبک شــده. نام نارنجستان قوام هم 
برگرفته از درختان نارنج معروف حیاط و عمارتی اســت که متعلق به 

قوام الملک بوده است.
نارنجســتان قوام هفت هنر ایرانی ازجمله گچ بری، نقاشی، آجرکاری، 
معــرق، حجاری، منبت کاری و آیینه کاری را در کنار هم جمع کرده و 
با این کار، مجموعه ای شــگفت انگیز از ظرافت هنر ایرانی را به نمایش 
گذاشته است. این نمایش تاریخی زیبا در سال ۱۳۵۳ در فهرست آثار 
ملی ایران جای گرفت که سالانه گردشگران زیادی را به شیراز دعوت 

می کند و محبوبیت زیادی دارد.
برای گفتن و نوشــتن از نارنجستان قوام شیراز، باید کمی به گذشته 
ســفر کنیم و خلاصه یک ماجــرا در دل تاریخ را برایتان تعریف کنم. 
ماجرای ما از دوران زندیه شــروع می شــود که نه نارنجستان قوامی 
وجود داشــته و نــه خاندان قــوام! در دوران زندیه، شــخصی به نام 
حاج ابراهیم خان کلانتر اعتماد الدوله شــیرازی بــه لطفعلی خان زند، 
حاکم سلســله زندیه خیانت کرد؛ این خیانت موجب آسان شدن روال 

به تخت نشستن آقامحمدخان قاجار و ازبین رفتن حکومت زندیه شد.

سیری در ایران

نگاهی به حاشیه های سریال جنجال برانگیز" افعی تهران"

کودکیمادردهه۶۰تلختر
ازاینحرفهابود

 حسین قره / گروه فرهنگ
یکی از سرخط خبرهای هفته های گذشته که به افعی تهران مربوط بود، 
ماجرای شکایت آموزش وپرورش از این سریال است؛ که از قضا دو سه روز 
گذشته پیمان معادی نسبت به آن واکنش نشان داد و خواست مردم قدر 
معلمانشان را بدانند. چه آن شکایت ثبت شود چه سازندگان این سریال 

پیرو آن شکایت به دادگاه بروند و محکوم شوند و... 
یک اصل پا برجاست، ما متولدین ۵۰ و ۶۰ واقعاً روزگار سختی در مدارس 
داشتیم، این نیست که همه معلمان تنبیه بدنی و روانی می کردند، نکته 
اینجاست که خانواده ها هم اجازه این کار را می دادند. همان مثل معروف که 
استخوانش از ما و گوشت و پوستش از شما. من دوران ابتدایی را در یکی 
از قدیم ترین مدارس مشهد گذراندم و باور کنید لفظ تنبه بدنی برای کاری 
که بعضی از معلمان می کردند، کم است. اگر چه در همان مدرسه معلمانی 
بودند که ما عاشقشان بودیم از جمله آقای منجمیان که اگر هست عمرش 
دراز باد و اگر نیســت یادش جاودانه. در آن دوران تأثیر جنگ روی چهره 
همه ما نشسته بود و فارغ از وجهه اقتصادی و... تقریباً هر محله جوانی که 
تا دیروز در کوچه فوتبال بازی می کرد را از دست می داد و پیکر پاره پاره اش 
بازمی گشــت و این فقدان ها برای ما خیلی بزرگ بود و مدارس در شکل 
عمومی از رنج ما کم نمی کردند.آموزش وپرورش با این اقدام یعنی شکایت 
از یک ســریال نشان داد نه خودش انتقادپذیر است و به همین اساس نه 
به ما به عنوان جامعه ای که تربیت شده آن هستیم، انتقادپذیری را آموزش 
داده است. همه اصناف می خواهند مقدس باشند و به صنفشان کسی بد 
نگوید، اگر اشتباه پزشکی را در فیلم و سریالی نشان دهند جامعه پزشکان 
غوغا می کنند که به جایگاه رفیع آنان اهانت شده است، اگر به معلمان حتی 
با یک معلم یا ناظمی خاطی برخوردی صورت گیرد، فریادها بلند می شود 
که به مقام مقدس معلمی در طول تاریخ بشریت اهانت شده است، شکایت 
می کنند، درباره پلیس و نیروهای نظامی که اصلًا نمی شــود فیلمنامه ای 
نوشــت. خلاصه این جامعه که همه در آن می نالند و مخصوصاً معلمان 
همیشه روبروی مجلس و جاهای دیگر حضور دارند و حقشان را می خواهند 
با خود فکر نمی کنند که مســئولین این مملکت حداقل بخشی از آنان را 
خودشان و نظام آموزشی که آن را بسط می دادند، تربیت کرده اند.ساختار 
آموزشی یادشان رفته است حداقل تا دوره ما این رقابت کور شاگرداول و 
دوم و سوم چه بلایی سر زندگی ما آورد، در کلاس های ۴۰ تا ۶۰ نفره دهه 
۶۰ فقط سه نفر موردتوجه بودند و حداقل ۴۷ نفر دیگر در یک رقابت کور 
فقط طمع برنده شدن و اول بودن به جانشان افتاد و تا امروز هم همه تلاش 
چند نسل این است که ثابت کنند نفر اول حداقل زندگی خودشان هستند. 

هنرهفتم

در تابستان سال ۲۰۲۳ زمین به سطحی از گرما 
رسید که در طول ۲۰۰۰ سال گذشته در نیم کره 
شمالی بی سابقه بوده است. حدود دو هزار سال 
از زمانی که زمین گرمایی مانند تابســتان سال 
۲۰۲۳ را تجربه کرده بــود، می گذرد. به عبارت 
دیگر، دو هزار ســال قبل، نیمکره شمالی زمین 

به اندازه سال ۲۰۲۳ گرم بوده است.
 از زمــان اوج امپراتوری روم، زندگی روی زمین، 
تابســتانی تا این حد گرم را تجربــه نکرده بود. 
تجزیه وتحلیل هــای جدید نشــان می دهد که 
توافقنامه پاریــس ۲۰۱۵ بــرای محدودکردن 
گرمایش زمین به ۱.۵ درجه ســانتی گراد بالاتر 

از ســطح قبل از صنعتی شــدن، حداقل به طور 
موقت در نیمکره شمالی نقض شده است. زمین 
مرگ ومیر های بسیاری را به دلیل تأثیر مستقیم 
این گرمای بیش از حــد تجربه می کند. »اولف 
بونتگن«، دانشمند محیط زیست دانشگاه کمبریج 
که یکی از نویسندگان مطالعه جدید چاپ شده 
در مجله نیچر است، می گوید: »وقتی به گستره 
طولانی تاریخ نگاه می کنید، می بینید که گرمایش 
جهانی اخیر چقدر چشــمگیر است.« وی ادامه 
می دهد: »سال ۲۰۲۳، سال فوق العاده گرمی بود 
و این روند ادامه خواهد داشت مگر اینکه انتشار 
گاز های گلخانه ای را به شــدت کاهش دهیم.« 

بونتگن به همراه همکاران اقلیم شناس خود »جان 
اسپر« و »مکس توربنسون«، از دانشگاه یوهانس 
گوتنبرگ در آلمان، رکورد های اولیه دمایی را با 
اندازه گیری های غیرمســتقیم از سراسر نیمکره 
شمالی گردآوری کردند. وقتی صحبت از تأثیرات 
تغییرات آب و هوایی می شود، هر کسری از درجه 
اهمیت دارد. تابستان نیمکره شمالی سال گذشته 
میلادی حدود ۲.۰۷ درجه ســانتی گراد گرم تر 
از میانگین دمای دوره ماقبل صنعتی شدن بین 
ســال های ۱۸۵۰ تا ۱۹۰۰ بوده است. البته این 
تنها مطالعه ای نیست که درباره گرمایش زمین 

انجام شده است..

تابستان ۲۰۲۳ گرم ترین فصل در دو هزار سال گذشته بوده است
دریچه علم

ë جشنرنگدرعروسی
بختیاری

روابط عمومي و امور بین الملل شهرداري بندر بوشهر

آگهي تجدید  مناقصه عموميآگهي تجدید  مناقصه عمومي
با توجه به اینكه شهرداري بندر بوشهر در نظر دارد اجرای گذر 24 متری ضلع غرب تنگک ها ذیل را  به پیمانكاران واجد صلاحیت و داراي شرایط مربوطه از سازمان هاي ذیربط را 
از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(  واگذار نماید، لذا از كلیه پیمانكاران واجد صلاحیت  كه داراي گواهینامه صلاحیت در رشته مربوطه و یا مجوزات و شرایط اعلام شده 
هستند دعوت مي گردد مطابق جدول زمانبندي ذیل به سامانه مذکور به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه و نسبت به دریافت اسناد و مدارک  اقدام نمائید.لازم است مناقصه 

گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 

برآورد اولیه از فهرست موضوعردیف
مدت شماره فراخوانبهای پایه 1402  )ریال(

قرارداد
آخرین مهلت  

خرید اسناد
آخرین مهلت  
تحویل پاكات

تاریخ بازگشایي 
پاكت ها

حداقل رتبه 
مورد نیاز

مبلغ تضمین شركت 
در مناقصه )ریال(

اجرای گذر 24 متری 1
رتبه 4 راه و 121403/02/291403/03/121403/03/13 ماه897/003/354/4292003005701000011ضلع غرب تنگک ها

45/000/000/000ترابری

توضیحات: 
1- محل وآخرين مهلت تحويل اسناد : کلیه پاکات می بایست در مهلت مقرر به شرح جدول فوق  در سامانه الکترونیکی دولت )ستاد( بارگذاری گردد . ضمناً اصل پاکت الف 

)تضمین شرکت در مناقصه( در مهلت مقرر به اداره امور قراردادهای شهرداری مرکزی تحویل و رسید دریافت نمایید  . 
2-  پاكت هاي  مناقصه در ساعت 10/ ده صبح مورخ درج شده در جدول گشوده مي شود.

3- تضمین شركت در  مناقصه مي بایست به صورت ضمانت نامه بانكي یا ضمانت نامه صادر شده از مؤسسات غیر بانكي تحت نظارت بانك مركزي جمهوري اسلامي یا اوراق مشاركت 
یا واریز وجه نقد به حساب  سپرده شماره 10001۸13۵690۷ پست بانک ارائه گردد. 

4- ضمناً متن آگهي در شبكه اطلاع رساني شهرداري بوشهر به آدرس:www.Bushehr.ir درج گردیده است. سایر جزئیات و شرایط در اسناد مناقصه درج شده است.
5- هزینه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه مي باشد.

6- مدت اعتبار پیشنهادها سه/سه ماه از تاریخ افتتاح پیشنهاد مي باشد.
7- شهرداري در رد یك یا تمام پیشنهادها مختار است در این صورت سپرده ها مسترد خواهد شد.

8- محل دریافت و تحویل اسناد سامانه تدارکات الکترونیک دولت ) ستاد( و محل گشایش پیشنهاد ها سالن جلسات واقع در طبقه چهارم ساختمان مرکزی شهرداری بندر بوشهر 
می باشد . 

9- اطلاعات دستگاه مناقصه گذار جهت دريافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت الف: آدرس : بوشهر – میدان شهرداری – شهرداری مرکزی 
– طبقه دوم – اداره امور پیمان تلفن: 0۷۷33340۵۷1

10- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه : مرکز تماس : 41934-021   دفتر ثبت نام: ۸۸969۷3۷ و ۸۵193۷6۸
تاريخ انتشارنوبت اول : 1403/02/23 تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/02/29

نوبت دوم

تضمین شركت در مزایده )ریال (مبلغ پایه شركت در مزایده )ریال(شماره انتظامی مدل موضوع مزایده ردیف 
78500/000/00025/000/000ایران 381د138218یکان سفید )قابلیت شماره گذاری ندارد –اوراقی (1
2LX-XU7 782/000/000/000100/000/000ایران 196د139275سمند مشکی
68500/000/00025/000/000ایران 521ب138315پژو 450GLX)رنگ بژ  ()قابلیت شماره گذاری ندارد – اوراقی ( 3

68420/000/00021/000/000ایران 216ب138315پژو 450GLX)رنگ مشکی متالیک ()قابلیت شماره گذاری ندارد – اوراقی (4

آگهی مزایده عمومی

بهروز کاویانی -  شهردار شهر اندیشه

نوبت اول

3-تضمین شرکت در مزايده : سپرده شرکت در مزایده مطابق جدول فوق  می باشد که می بایست تا پایان مهلت تسلیم پیشنهاد 
قیمت به واحد دبیرخانه شهرداری تسلیم و شماره ثبت پاکت الف دریافت نماید .

الف ( رسید بانکی واریزوجه مزبور به شماره حساب سپرده ضمانت شرکت در مزایده 01139944۵6001نزد بانک ملی شعبه 
شهر اندیشه کد 241۷

ب ( ضمانت نامه بانکی 
تذکر 1: ضمانت نامه های بانکی می بایست در زمان بازگشایی دارای اعتبار بوده و برای سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد و همچنین 

می بایست طبق فرم های قابل قبول تنظیم شود .
تذکر 2: به پیشنهاد هایی که سپرده شرکت در مزایده آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد .

  4-مدارک لازم جهت  دريافت  اسناد مزايده : متقاضیان جهت دریافت اسناد مزایده  
می بایست از طریق  سامانه تدارکات الکترونیک دولت WWW.SETADIRAN.IRاقدام نمایند  .

5- مهلت ومحل  دريافت اسناد مزايده  : از تاریخ انتشار  آگهی لغایت  پایان وقت اداری روز  چهار شنبه مورخ 1403/03/09و 

محل دریافت آن صرفا"از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت WWW.STADIRAN.IRمیباشد .
6-مهلت و محل تسلیم پیشنهادات   : متقاضیان میبایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کار 
برگ مزایده تنظیم شده است را حد اکثر تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ 1403/03/20 درسامانه تدارکات الکترونیک دولت  

WWW.SETADIRAN.IRبارگذاری نمایند .
تذکر : در جلسه بازگشایی صرفا" اسناد دارای امضاء الکترو نیکی مورد پذیرش است .

دولت الکترونیک  تدارکات  سامانه  طریق  مورخ 1403/03/21از  دوشنبه  روز  پیشنهادات:  بازگشايی  محل  و  تاريخ   -7 
WWW.SETADIRAN.IRمی باشد .

8- هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده موضوع مزایده  است .
9 - شهرداری در رد یا قبول یک یا تمام  پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار میباشد .

تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/02/29 
تاريخ انتشار نوبت دوم:  1403/03/0۵

شهرداری انديشه در نظر دارد به استناد به مجوزشماره ۵/۵96/دمورخ 1402/09/04موضوع ابلاغ بند6 صورتجلسه شماره 
143مورخ 1402/09/01شورای اسلامی شهراندیشه نسبت به فروش دارایی های  منقول از طریق مزایده عمومی به اشخاص حقیقی 

یا حقوقی واجد شرایط اقدام نماید .

موضوع مزايده :عبارت است از فروش چهار /4دستگاه خودروی سواری 
ذیل  جدول  شرح  شماره 301/1919مورخ 1402/01/30به  به  دادگستری  رسمی  کارشناس  نظریه  مطابق   : فروش   مبلغ 

می باشد .

تقدیر فرمانده سپاه خوزستان  از مدیر روابط عمومی 
شرکت فـولاد اکسیـن

آیین گرامیداشت روز ارتباطات و روابط عمومی و تجلیل از روابط عمومی های فعال در 
حوزه بسیج استان با حضور سردار شاهوارپور فرمانده سپاه حضرت ولی عصر )عج( و 
نماینده ولی فقیه در این سپاه برگزار و روابط عمومی های برتر در این حوزه تجلیل شدند.

ظهر امروز 24 اردیبهشت ماه آیین گرامیداشت روز ارتباطات و روابط عمومی و تجلیل 
از روابط عمومی های فعال در حوزه بسیج استان با حضور سردار شاهوارپور فرمانده سپاه 
حضرت ولی عصر )عج( و نماینده ولی فقیه در این سپاه برگزار و روابط عمومی های برتر 

در این حوزه تجلیل شدند.
در این آیین سردار شاهوار به پاس تلاش های سجاد خراسانی مدیر روابط عمومی 
شرکت فولاد اکسین خوزستان در زمینه انتشار اخبار امید آفرین این شرکت و تبیین 

روحیه جهادی با اهدای لوح سپاس از وی تقدیر و تشکر کرد.
تجلیل از مدیر روابط عمومی شرکت فولاد اکسین در راستای عملکرد مثبت در برنامه 
های پویش »پای کار ایرانیم«، »انعکاس اخبار امید بخش شرکت فولاد اکسین« و 

انعکاس اخبار دیدار کارگران جهادگر شرکت با رهبر انقلاب انجام شد.

نماینده منتخب مردم اهواز،باوی،حمیدیه و كارون درمجلس  در بازدید از غرفه فولاد اكسین در نمایشگاه بین المللی نفت تهران:

شرکت فولاد اکسین افتخاری برای خوزستان و کشور است
سید محسن موسوی زاده،نماینده منتخب مردم اهواز،باوی،حمیدیه و کارون 
درمجلس شورای اسلامی در بازدید از غرفه فولاد اکسین در نمایشگاه بین المللی 
نفت تهران سید محسن موسوی زاده،منتخب مردم اهواز ،باوی، حمیدیه و کارون 
در مجلس دوازدهم در دیدار با مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان، با 
اشاره به موفقیت این شرکت در زمینه تولید،اظهار داشت: الحمدلله شرکت فولاد 
اکسین خوزستان از شرکت های موفق در تولید محصولات مهم فولادی با بازار 
داخلی و خارجی است که افتخاری برای استان خوزستان و کشور می باشد. 
وی افزود: علیرغم جوان بودن شرکت فولاد اکسین نسبت به سایر شرکت های 
فولادی کشور، اما شاهد موفقیت ها و رکوردشکنی های خوبی در زمینه تولید 
در این شرکت هستیم که با حضور کادر مدیریتی مجرب و کارکنان تلاشگر آن 
توانسته گام های مهمی در جهت تحقق شعار سال بردارد. موسوی زاده بیان 
داشت: لازمه موفقیت شرکت ها و صنایع بزرگ استان خوزستان، همپوشانی 
و همدلی آنهاست که زمینه ساز موفقیت های روزافزون برای استان و کشور 

خواهد شد .

آغاز به كار نمایشگاه بین المللی صنفت نفت با حضور درخشان اكسین 

استقبال بی نظیر از غرفه شرکت فولاد اکسین خوزستان
بیست و هشتمین نمایشگاه بین المللی نفت،گاز پالایش و پتروشیمی با 

حضور وزیر نفت و مدیران ارشد صنعت نفت آغاز به کار کرد
با آغاز به کار بیست و هشتمین نمایشگاه بین المللی نفت،گاز پالایش و 
پتروشیمی، غرفه شرکت فولاد اکسین خوزستان به عنوان صادرکننده 

نمونه کشوری با استقبال بی نظیری رو به رو شد.
جمع کثیری از کارشناسان، نمایندگان شرکت های نفتی و همچنین 
بازدیدکنندگان با حضور در غرفه فولاد اکسین با دستاوردها و تولیدات 
و محصولات این شرکت آشنا شدند و با کارشناسان فروش شرکت 

بحث و گفت و گو کردند.
 همچنین جمعی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی با حضور در 
غرفه فولاد اکسین خوزستان با مدیران و کارشناسان این شرکت بحث 

و گفت وگو کردند و از دستاوردهای این شرکت مطلع شدند. حمایت 
جمعی از اصحاب رسانه از شرکت فولاد اکسین خوزستان و تولیدات 
این شرکت در راستای منویات مقام معظم رهبری و جهاد تببین نیز 
در حاشیه روز اول نمایشگاه بین المللی نفت از دیگر رخدادهای انجام 

شده در غرفه فولاد اکسین خوزستان است.
شایان ذکر است نمایشگاه بین المللی نفت و گاز و پالایش و پتروشیمی 
ایران از لحاظ تعداد گستردگی شرکت کنندگان در زمره ی بزرگترین 
و مهم ترین نمایشگاه های حوزه صنعت نفت و گاز در جهان است که 
بیست و هشتمین دوره ی آن از 19 تا 22 اردیبهشت 1403 در محل 
 دائمی نمایشگاه های تهران با حضور شرکت های داخلی و خارجی برگزار 

شد.

روابط عمومي و امور بین الملل شهرداري بندر بوشهر

آگهي تجدید  مناقصه عموميآگهي تجدید  مناقصه عمومي
با توجه به اینكه شهرداري بندر بوشهر در نظر دارد اجرای گذر 24 متری ضلع غرب تنگک ها ذیل را  به پیمانكاران واجد صلاحیت و داراي شرایط مربوطه از سازمان هاي ذیربط را 
از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(  واگذار نماید، لذا از كلیه پیمانكاران واجد صلاحیت  كه داراي گواهینامه صلاحیت در رشته مربوطه و یا مجوزات و شرایط اعلام شده 
هستند دعوت مي گردد مطابق جدول زمانبندي ذیل به سامانه مذکور به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه و نسبت به دریافت اسناد و مدارک  اقدام نمائید.لازم است مناقصه 

گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 

برآورد اولیه از فهرست موضوعردیف
مدت شماره فراخوانبهای پایه 1402  )ریال(

قرارداد
آخرین مهلت  

خرید اسناد
آخرین مهلت  
تحویل پاكات

تاریخ بازگشایي 
پاكت ها

حداقل رتبه 
مورد نیاز

مبلغ تضمین شركت 
در مناقصه )ریال(

اجرای گذر 24 متری 1
رتبه 4 راه و 121403/02/291403/03/121403/03/13 ماه897/003/354/4292003005701000011ضلع غرب تنگک ها

45/000/000/000ترابری

توضیحات: 
1- محل وآخرين مهلت تحويل اسناد : کلیه پاکات می بایست در مهلت مقرر به شرح جدول فوق  در سامانه الکترونیکی دولت )ستاد( بارگذاری گردد . ضمناً اصل پاکت الف 

)تضمین شرکت در مناقصه( در مهلت مقرر به اداره امور قراردادهای شهرداری مرکزی تحویل و رسید دریافت نمایید  . 
2-  پاكت هاي  مناقصه در ساعت 10/ ده صبح مورخ درج شده در جدول گشوده مي شود.

3- تضمین شركت در  مناقصه مي بایست به صورت ضمانت نامه بانكي یا ضمانت نامه صادر شده از مؤسسات غیر بانكي تحت نظارت بانك مركزي جمهوري اسلامي یا اوراق مشاركت 
یا واریز وجه نقد به حساب  سپرده شماره 10001۸13۵690۷ پست بانک ارائه گردد. 

4- ضمناً متن آگهي در شبكه اطلاع رساني شهرداري بوشهر به آدرس:www.Bushehr.ir درج گردیده است. سایر جزئیات و شرایط در اسناد مناقصه درج شده است.
5- هزینه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه مي باشد.

6- مدت اعتبار پیشنهادها سه/سه ماه از تاریخ افتتاح پیشنهاد مي باشد.
7- شهرداري در رد یك یا تمام پیشنهادها مختار است در این صورت سپرده ها مسترد خواهد شد.

8- محل دریافت و تحویل اسناد سامانه تدارکات الکترونیک دولت ) ستاد( و محل گشایش پیشنهاد ها سالن جلسات واقع در طبقه چهارم ساختمان مرکزی شهرداری بندر بوشهر 
می باشد . 

9- اطلاعات دستگاه مناقصه گذار جهت دريافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت الف: آدرس : بوشهر – میدان شهرداری – شهرداری مرکزی 
– طبقه دوم – اداره امور پیمان تلفن: 0۷۷33340۵۷1

10- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه : مرکز تماس : 41934-021   دفتر ثبت نام: ۸۸969۷3۷ و ۸۵193۷6۸
تاريخ انتشارنوبت اول : 1403/02/23 تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/02/29

نوبت دوم

تضمین شركت در مزایده )ریال (مبلغ پایه شركت در مزایده )ریال(شماره انتظامی مدل موضوع مزایده ردیف 
78500/000/00025/000/000ایران 381د138218یکان سفید )قابلیت شماره گذاری ندارد –اوراقی (1
2LX-XU7 782/000/000/000100/000/000ایران 196د139275سمند مشکی
68500/000/00025/000/000ایران 521ب138315پژو 450GLX)رنگ بژ  ()قابلیت شماره گذاری ندارد – اوراقی ( 3

68420/000/00021/000/000ایران 216ب138315پژو 450GLX)رنگ مشکی متالیک ()قابلیت شماره گذاری ندارد – اوراقی (4

آگهی مزایده عمومی

بهروز کاویانی -  شهردار شهر اندیشه

نوبت اول

3-تضمین شرکت در مزايده : سپرده شرکت در مزایده مطابق جدول فوق  می باشد که می بایست تا پایان مهلت تسلیم پیشنهاد 
قیمت به واحد دبیرخانه شهرداری تسلیم و شماره ثبت پاکت الف دریافت نماید .

الف ( رسید بانکی واریزوجه مزبور به شماره حساب سپرده ضمانت شرکت در مزایده 01139944۵6001نزد بانک ملی شعبه 
شهر اندیشه کد 241۷

ب ( ضمانت نامه بانکی 
تذکر 1: ضمانت نامه های بانکی می بایست در زمان بازگشایی دارای اعتبار بوده و برای سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد و همچنین 

می بایست طبق فرم های قابل قبول تنظیم شود .
تذکر 2: به پیشنهاد هایی که سپرده شرکت در مزایده آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد .

  4-مدارک لازم جهت  دريافت  اسناد مزايده : متقاضیان جهت دریافت اسناد مزایده  
می بایست از طریق  سامانه تدارکات الکترونیک دولت WWW.SETADIRAN.IRاقدام نمایند  .

5- مهلت ومحل  دريافت اسناد مزايده  : از تاریخ انتشار  آگهی لغایت  پایان وقت اداری روز  چهار شنبه مورخ 1403/03/09و 

محل دریافت آن صرفا"از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت WWW.STADIRAN.IRمیباشد .
6-مهلت و محل تسلیم پیشنهادات   : متقاضیان میبایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کار 
برگ مزایده تنظیم شده است را حد اکثر تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ 1403/03/20 درسامانه تدارکات الکترونیک دولت  

WWW.SETADIRAN.IRبارگذاری نمایند .
تذکر : در جلسه بازگشایی صرفا" اسناد دارای امضاء الکترو نیکی مورد پذیرش است .

دولت الکترونیک  تدارکات  سامانه  طریق  مورخ 1403/03/21از  دوشنبه  روز  پیشنهادات:  بازگشايی  محل  و  تاريخ   -7 
WWW.SETADIRAN.IRمی باشد .

8- هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده موضوع مزایده  است .
9 - شهرداری در رد یا قبول یک یا تمام  پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار میباشد .

تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/02/29 
تاريخ انتشار نوبت دوم:  1403/03/0۵

شهرداری انديشه در نظر دارد به استناد به مجوزشماره ۵/۵96/دمورخ 1402/09/04موضوع ابلاغ بند6 صورتجلسه شماره 
143مورخ 1402/09/01شورای اسلامی شهراندیشه نسبت به فروش دارایی های  منقول از طریق مزایده عمومی به اشخاص حقیقی 

یا حقوقی واجد شرایط اقدام نماید .

موضوع مزايده :عبارت است از فروش چهار /4دستگاه خودروی سواری 
ذیل  جدول  شرح  شماره 301/1919مورخ 1402/01/30به  به  دادگستری  رسمی  کارشناس  نظریه  مطابق   : فروش   مبلغ 

می باشد .

تقدیر فرمانده سپاه خوزستان  از مدیر روابط عمومی 
شرکت فـولاد اکسیـن

آیین گرامیداشت روز ارتباطات و روابط عمومی و تجلیل از روابط عمومی های فعال در 
حوزه بسیج استان با حضور سردار شاهوارپور فرمانده سپاه حضرت ولی عصر )عج( و 
نماینده ولی فقیه در این سپاه برگزار و روابط عمومی های برتر در این حوزه تجلیل شدند.

ظهر امروز 24 اردیبهشت ماه آیین گرامیداشت روز ارتباطات و روابط عمومی و تجلیل 
از روابط عمومی های فعال در حوزه بسیج استان با حضور سردار شاهوارپور فرمانده سپاه 
حضرت ولی عصر )عج( و نماینده ولی فقیه در این سپاه برگزار و روابط عمومی های برتر 

در این حوزه تجلیل شدند.
در این آیین سردار شاهوار به پاس تلاش های سجاد خراسانی مدیر روابط عمومی 
شرکت فولاد اکسین خوزستان در زمینه انتشار اخبار امید آفرین این شرکت و تبیین 

روحیه جهادی با اهدای لوح سپاس از وی تقدیر و تشکر کرد.
تجلیل از مدیر روابط عمومی شرکت فولاد اکسین در راستای عملکرد مثبت در برنامه 
های پویش »پای کار ایرانیم«، »انعکاس اخبار امید بخش شرکت فولاد اکسین« و 

انعکاس اخبار دیدار کارگران جهادگر شرکت با رهبر انقلاب انجام شد.

نماینده منتخب مردم اهواز،باوی،حمیدیه و كارون درمجلس  در بازدید از غرفه فولاد اكسین در نمایشگاه بین المللی نفت تهران:

شرکت فولاد اکسین افتخاری برای خوزستان و کشور است
سید محسن موسوی زاده،نماینده منتخب مردم اهواز،باوی،حمیدیه و کارون 
درمجلس شورای اسلامی در بازدید از غرفه فولاد اکسین در نمایشگاه بین المللی 
نفت تهران سید محسن موسوی زاده،منتخب مردم اهواز ،باوی، حمیدیه و کارون 
در مجلس دوازدهم در دیدار با مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان، با 
اشاره به موفقیت این شرکت در زمینه تولید،اظهار داشت: الحمدلله شرکت فولاد 
اکسین خوزستان از شرکت های موفق در تولید محصولات مهم فولادی با بازار 
داخلی و خارجی است که افتخاری برای استان خوزستان و کشور می باشد. 
وی افزود: علیرغم جوان بودن شرکت فولاد اکسین نسبت به سایر شرکت های 
فولادی کشور، اما شاهد موفقیت ها و رکوردشکنی های خوبی در زمینه تولید 
در این شرکت هستیم که با حضور کادر مدیریتی مجرب و کارکنان تلاشگر آن 
توانسته گام های مهمی در جهت تحقق شعار سال بردارد. موسوی زاده بیان 
داشت: لازمه موفقیت شرکت ها و صنایع بزرگ استان خوزستان، همپوشانی 
و همدلی آنهاست که زمینه ساز موفقیت های روزافزون برای استان و کشور 

خواهد شد .

آغاز به كار نمایشگاه بین المللی صنفت نفت با حضور درخشان اكسین 

استقبال بی نظیر از غرفه شرکت فولاد اکسین خوزستان
بیست و هشتمین نمایشگاه بین المللی نفت،گاز پالایش و پتروشیمی با 

حضور وزیر نفت و مدیران ارشد صنعت نفت آغاز به کار کرد
با آغاز به کار بیست و هشتمین نمایشگاه بین المللی نفت،گاز پالایش و 
پتروشیمی، غرفه شرکت فولاد اکسین خوزستان به عنوان صادرکننده 

نمونه کشوری با استقبال بی نظیری رو به رو شد.
جمع کثیری از کارشناسان، نمایندگان شرکت های نفتی و همچنین 
بازدیدکنندگان با حضور در غرفه فولاد اکسین با دستاوردها و تولیدات 
و محصولات این شرکت آشنا شدند و با کارشناسان فروش شرکت 

بحث و گفت و گو کردند.
 همچنین جمعی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی با حضور در 
غرفه فولاد اکسین خوزستان با مدیران و کارشناسان این شرکت بحث 

و گفت وگو کردند و از دستاوردهای این شرکت مطلع شدند. حمایت 
جمعی از اصحاب رسانه از شرکت فولاد اکسین خوزستان و تولیدات 
این شرکت در راستای منویات مقام معظم رهبری و جهاد تببین نیز 
در حاشیه روز اول نمایشگاه بین المللی نفت از دیگر رخدادهای انجام 

شده در غرفه فولاد اکسین خوزستان است.
شایان ذکر است نمایشگاه بین المللی نفت و گاز و پالایش و پتروشیمی 
ایران از لحاظ تعداد گستردگی شرکت کنندگان در زمره ی بزرگترین 
و مهم ترین نمایشگاه های حوزه صنعت نفت و گاز در جهان است که 
بیست و هشتمین دوره ی آن از 19 تا 22 اردیبهشت 1403 در محل 
 دائمی نمایشگاه های تهران با حضور شرکت های داخلی و خارجی برگزار 

شد.


